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După o odihnă sărbătorească stră

zile oraşului, îmbrăcate în haină 
festivă de iarnă, şi-au recăpătat ani
maţia. Tramvaiele şi autobuzele au 
fost primele prezente în întîmpina- 
rea vechilor oaspeţi matinali. Sire
nele şi coşurile fabricilor şi-au re
luat funcţiile, umplînd văzduhul cu 
fumul şi mesajul lor sonor. Ceasu
rile de pontaj, ignorate zile în şir, 
s-au pomenit dintr-o dată supraso
licitate. Maşinile şi uneltele s-au re- 
intîlnit afectuos cu stăpînii lor fi
reşti.

Dialogul muncii a fost reluat cu 
sporită maturitate şi vigoare.

Prefaţa
unui nou volum

Linotipiştii şi monotipiştii, de la 
întreprinderea poligrafică Sibiu, au 
cules Ieri dimineaţă prefeţele volu
melor „îndrumări practice pentru 
gospodine", „Cibinium" şi alte lu
crări noi. Echipele de paginatori ale 
lui Dumitru Mărgineanu şi Ion 
Bucşe pregătesc luntrile de pagina
ţie, titlurile, colontitlurile şi clişee
le, în aşteptarea zaţului.

Tipăritorii de la secţiile tipar înalt 
şi ofset se află în tiraj cu lucrări 
pregătite dinainte pentru prima de
cadă a lunii ianuarie. Legătorii de 
cărţi pregătesc materialul şi execu
tă diferite faze ale coperţilor viitoa
relor volume.

Peste tot este o efervescenţă crea
toare şi optimistă în sînul colecti
vului acestei întreprinderi, care a 
intrat cu acest nou an în cel de-al 
45-lea deceniu de glorioasă tradiţie 
locală.

Prefaţele culese astăzi de către 
linotipiştii Viorel Bălaşiu şi Dumitru 
Roşea, prefaţează totodată volumul 
sporit de produse pe care tipografii 
sibieni îl vor realiza în comparaţie 
cu anii precedenţi.

La uzina „Balanţa” 
în prima zi 
de lucru

Halele uzinei „Balanţa", cu toaleta 
făcută din ajun, cu uneltele şi ma
terialele tehnologice rînduite gospo
dăreşte, au reintrat în atmosfera lor 
specifică, animate de vocile oame
nilor şi de zgomotul maşinilor.

în secţiile de producţie se află în 
front de lucru cîntare de panifica
ţie, cîntare pe roţi, destinate expor
tului, bascule semiautomate cu ca
pacitate de 500 şi de 1 000 kilo
grame.

Avîntul începutului de an şi exis

tenţa condiţiilor tehnico-materiale, 
constituie garanţia sigură a reali
zării planului de producţie la toţi 
indicatorii.

Stofe din 
tergal românesc

Colectivul fabricii de stofe „Li
bertatea" din Sibiu şi-a inaugurat 
procesul de fabricaţie al anului 1969 
cu prelucrarea tergalului românesc 
(teron) din care vor rezulta stofe 
fine şi de bună calitate.

Începînd cu prima zi de produc
ţie a anului 1969, au fost de ase
meni introduse în producţie, pe sca
ră semiindustrială, diferite articole 
de ţesături imprimate.

Fabrica dispune de baza tehnieo- 
materială pentru îndeplinirea în bu
ne conditiuni a planului trimestrial, 
avînd asigurate comenzile pentru 
export şi beneficiarii interni.

Pentru dezvoltarea 
continuă a învătămîntului

.Huieraş de soc, mult zice cu ioc...“

Aşezînd în centrul politicii sale 
ideea progresului general pentru a- 
sigurarea propăşirii patriei şi bu
năstării poporului, partidul şi statul 
nostru au acordat în ultimii ani o 
atenţie sporită dezvoltării şcolii ca 
principal factor de progres şi civili
zaţie. Directivele Comitetului Cen
tral al Partidului Comunist Român, 
elaborate de plenara din 22—25 a- 
prilie, Legea învătămîntului adopta
tă la 13 mai de Marea Adunare Na
ţională, Proiectul de Statut al per
sonalului didactic, dezbătut în toate 
şcolile ţării — recentele măsuri de 
creştere a salariilor cadrelor didac
tice — inspirate din documentele 
Congresului al IX-iea şi ale Con
ferinţei Naţionale a P.C.R., sínt te 
melii pe care se va înălţa ampla şi 
profunda operă de perfecţionare a 
învătămîntului de toate gradele, de 
aşezare a lui pe baze moderne, co
respunzător nevoilor actuale şi de 
perspectivă ale societăţii noastre so
cialiste. Prelungirea duratei învăţa- 
mîntului obligatoriu la minimum 10 
ani, şcolarizarea copiilor de la vîr- 
sta de 6 ani, începutul de profesio
nalizare în şcoala obligatorie, di
versificarea pregătirii în liceu şi 
postliceale, sínt doar cîteva din prin
cipiile aşezale la baza dezvoltării 
viitoare a învătămîntului românesc, 
cîteva direcţii în care şcoala este 
chemată a acţiona cu toată răspun
derea socială ce-i incumbă, în vede
rea creării ansamblului de condiţii 
care să ducă la o mai profundă an
gajare a ei în dezvoltarea economiei 
şi culturii naţionale.

Plecînd de la aceste sarcini de 
adine conţinut patriotic, recenta se
siune a Consiliului popular judeţean 
provizoriu a făcut, o analiză amplă 
a problemelor legate de organizarea, 
funcţionarea şi dezvoltarea învăţă- 
mîntului de cultură generală, pro
fesional şi tehnic din judeţul nostru, 
reliefînd contribuţia activă a orga
nelor de partid şi de stat judeţene, 
a inspectoratului şcolar judeţean, a 
tuturor cadrelor didactice la înfăptu
irea măsurilor de traducere în via
tă a sarcinilor trasate pentru îmbu
nătăţirea continuă a procesului de 
instruire şi educare din şcolile ju
deţului Sibiu.

Darea de seamă prezentată de 
prof. loan Candrea, inspector şef al 
Inspectoratului judeţean de învătă- 
mînt, coraportul susţinut de prof. 
Cornel Socol, preşedintele comisiei 
permanente pentru învăţămînt şi 
cultură, numeroase discuţii purtate 
de deputaţi, directori de şcoli, în
văţători şi profesori, au ilustrat re
zultatele frumoase obţinute în do
meniul dezvoltării învătămîntului în 
această parte de ţară. Datorită mun
cii depuse de inspectoratul şcolar 
judeţean, de comitetele executive 
ale consiliilor populare comunale, o- 
răşeneşti şi municipale, de deputaţi 
şi de cadre didactice, s-a îmbună
tăţit baza materială necesară func
ţionării în bune conditiuni a proce
sului instructiv-educativ, prin nume
roase lucrări de lărgire a spaţiului 
şcolar, de reparaţii şi întreţineri. 
Şcolile au fost dotate cu mobilier 
şi material didactic în valoare de 
peste două milioane lei, manuale 
şcolare în valoare de peste trei mi
lioane lei, la care se adaugă săli 
noi de clasă, laboratoare şi săli de 
sport. In acest cadru, munca de in
strucţie şi educaţie desfăşurată în 
şcolile judeţului a obţinut rezultate 
bune. La diversele concursuri de 
admitere, la olimpiade, la examene
le de bacalaureat şi de admitere în 
învăţămîntul superior, în alte ocazii, 
s-a dovedit nivelul bun de pregătire 
şi educare a tineretului şcolar din 
judeţ, ceea ce reflectă munca plină 
de pricepere şi abnegaţie a cadre
lor didactice, strădania lor de a se 
afla într-un necontenit proces de 
perfecţionare pedagogică.

Cum s-a subliniat însă în docu

mentele sesiunii, în numeroasele in
tervenţii pe marginea acestor docu
mente, tradiţia străveche a învătă
mîntului pe aceste meleaguri, resur
sele actuale ale şcolilor din judeţ, 
impun o mai activă strădanie în di
recţia dezvoltării reţelei şcol«.e, în 
vederea sporirii continue a calităţii 
muncii de instrucţie şi educaţie, ri
dicarea ei la nivelul cerinţelor me
reu crescînde date de ritmul gene-

Pe marginea recentei s e 
siuni aConsîiiuIuî popular 

judeţean provizoriu

ral de dezvoltare al întregii vieţi 
sociale.

Astfel, în domeniul asigurării ba
zei materiale a învătămîntului s-s 
sesizat o activitate greoaie de în
făptuire a planului de construcţii 
şcolare pe anul 1968, datorată unei 
pregătiri insuficiente a documenta
ţiilor tehnice (unele făcute în  tim
pul lucrărilor de construcţie!), unei 
necorelări cu întreprinderile execu
tante, unei organizări 'necorespunză
toare în procurarea materialelor de 
construcţii. Aceasta a făcut ca din 
cele 60 de săli de clasă planificate 
a se da în folosinţă la 15 septem
brie 1968, să nu poată fi terminate 
decit 32, ceea ce implică unele mă
suri mai. eficiente pentru prevenirea 
unor atari anomalii în viitor; dar 
şi în direcţia unei mai judicioase 
folosiri a posibilităţilor fiecărei lo
calităţi, printr-o activitate comună a 
comitetelor executive, a comisiilor 
permanente, a deputaţilor, a condu
cerilor de şcoli şi a comitetelor de 
părinţi. Dar problema construcţiilor

şcolare capătă o importanţă încă 
mai mare dacă o punem în relaţie 
cu nevoile date de creşterea însem
nată a populaţiei şcolare în anii ca
re urmează. Aceasta impune luarea 
din timp a măsurilor necesare ex
tinderii în perspectivă a spaţiului 
de şcolarizare, cum ar fi întocmi
rea unor documentaţii amănunţite 
în fiecare localitate a judeţului, ca
nalizarea contribuţiei voluntare în 
raport cu nevoile acestei dezvoltări, 
o intervenţie mai hotărîtă pe lingă 
departamentele care au şcoli în mu- 
niijipiile Sibiu şi Mediaş, în vede
rea construirii unor noi localuri şco- 
léíe în aceste localităţi, cit şi a ame- 
nfjjării. si. .dotării .xorospunz^toare. a 
teilor existente. O atenţie sporită 
va trebui să acorde consiliile popu
lare, în special în localităţile ru 
rale, asigurării condiţiilor de viaţă 
cadrelor' didactice, pentru preîntîm- 
pinarea procesului activ de fluctuaţii 
existent la ora actuală, cit şi a na- 
vetismului.

Buna desfăşurare a procesului in
structiv-educativ este strîns legată 
de asigurarea unei maxime frecven
te la cursuri. Rezultate foarte bune 
s-au obţinut în această direcţie la 
Ocna Sibiului, Săcădate, Hosman, 
Vecerd, Motiş, Moşna şi altele. Din 
păcate un procent sporit de elevi 
care nu frecventează cursurile se 
constată încă la Vurpăr, Brădeni, Ia- 
cobeni, Apoldu de Sus. în aceste 
localităţi, dar şi în altele în care 
se sesizează fenomene repetate de 
absenţe şi întreruperi, conducerile 
şcolilor, consiliile populare, vor 
trebui să acţioneze cu toată hotă- 
rîrea, conform legilor tării.

O problemă ridicată sub diverse 
aspecte în sesiunea la care ne re-

ION ITU

Oră de laborator la Grupul şco
lar petrol Mediaş. Maistru in
structor Augustin Krauss explică 
elevilor anului II mecanici, mo
dul de funcţionare a motoarelor 

cu combustie internă

Com isia electorală 
ju d eţean ă

Pe baza decretului nr. 1216 din 
30 decembrie 1968 al Consiliului de 
Stat, prin care au fost confirmate 
comisiile electorale judeţene şi ale 
municipiului Bucureşti, duminică, 5 
ianuarie, a avut loc constituirea Co
misiei electorale judeţene Sibiu în 
vederea alegerilor de deputaţi în 
Marea Adunare Naţională şi in con
siliile populare.

Comisia are următoarea compo
nentă:

Preşedinte: Nicolae Saladé, preşe
dintele Tribunalului judeţean Sibiu.

Vicepreşedinte: Leopold Köbér,
vicepreşedinte al Uniunii judeţene 
a cooperativelor agricole de produc
ţie.

Secretar: Gheorghe Vlăduţ, şef de
serviciu la Consiliul popular jude
ţean provizoriu.

Membrii: loan Braicu, secretar al 
Comitetului judeţean U.T.C. Sibiu,

Hannelore Bock, inspectoare la 
Comitetul de cultură şi artă al mu
nicipiului' Sibiu,

Vasile Bărbuleţ, şeful secţiei or
ganizatorice la Comitetul judeţean 
de partid Sibiu.

Victor Crişan, procuror şef adjunct 
la Procuratura judeţeană Sibiu, 

Florica Giurgiu, secretara comite
tului de partid de la întreprinderea 
„7 Noiembrie" Sibiu,

Tiberiu Iakab, director al între
prinderii industriale „Sticla" Avrig, 

Oprea Ihora, vicepreşedinte la U- 
niunea judeţeană a cooperativelor 
de consum,

loan Munteanu, activist la Consi
liul judeţean al sindicatelor Sibiu, 

Vasile Suciu, economist la Banca 
Naţională,

loan Sehotsch, vicepreşedinte la 
Uniunea judeţeană a cooperativelor 
meşteşugăreşti.

Prolog Io
Protehrticum ’69 ‘‘

Există cîteva premise, realităţi in
dubitabile ale secolului nostru, care 
fac salutară orice acţiune menită a 
stimula documentarea continuă în 
specialitate. Prima şi cea esenţială 
se referă la erupţia de informaţii, 
de noutăţi în toate domeniile de ac
tivitate. A  devenit apoi de notorie
tate largă, graţie unor calcule şi an
chete sociologice complexe, că unui 
inginer, să zicem, care nu consultă 
timp de 10 ani noutăţile ce apar 
în domeniul său, cunoştinţele i se 
diminuează în proporţie de 50 la 
sută. Ar mai fi de adăugat numărul 
mare de publicaţii ştiinţifice care 
apar în lume şi a căror consultare, 
în acest stadiu al dezvoltării, nu 
poate fi lăsată pe seama bunelor 
intenţii individuale. Se cere o or-

Maturitatea profesională şi 
mobilitatea unui tînăr colectiv

(Continuare în pag. a IlI-a)

Situată în partea nord-estică a ora
şului, întreprinderea de reparaţii u- 
tilaje şi mecanisme, este unul din 
vlăstarele viguroase ale zonei in
dustriale a Sibiului. Născută în anul 
1954, după un scurt debut industria!, 
întreprinderea se reprofilează, deve
nind o adevărată uzină constructoa
re de maşini şi utilaje de înaltă teh
nicitate,, necesare ..marilor combinata 
de prelucrare a lemnului.

Redimensionarea ulterioară şi sui
şul acestei unităţi economice pe 
trepte socialiste, răspundea pe de
plin, alături de alte întreprinderi si
milare din ţară, cerinţelor stringen
te  de maşini şi utilaje forestiere.

Tînărul colectiv al tinerei între
prinderi, pus în faţa unei sarcini 
majore căreia trebuia să-i facă faţă 
„din mers", îşi afirmă din plin po
sibilităţile, trecînd cu mult succes 
examenul de maturitate profesională.

I.R.U.M.-ul, a cărui denumire nu 
mai corespunde propriului său pro
fil actual, s-a dezvoltat polivalent în 
decursul anilor, realizînd construcţii 
de utilaje forestiere — diferite ti
puri de circulare, maşini pentru as
cuţirea şi tensionarea pînzelor tăie
toare folosite în industria lemnului; 
diverse prese pneumatice şi hidrauli
ce pentru încleiat corpuri de mo
bilă; prese orizontale pentru corpuri 
de toalete, sertare, diverse utilaje 
pentru transport, vagoneti pentru 
cherestea şi furnire estetice pentru 
corpuri de mobilă, lifturi hidraulice 
necesare preselor pentru încleiat pa- 
neluri şi placaje; încărcătoare cu

Acolo unde anulare o mie de zile
Oricît de darnică ar fi natura, ea 

nu dă totul. Oamenii trebuie să-i 
smulgă darurile. Sentimentul aces
tei încleştări e limpede pe ogoarele 
tării. Cooperatorii din Miercurea Si
biului ştiu că fără o muncă perma
nentă, fără o disciplină a muncii, 
producţiile agricole bune ar fi oas
peţi rari pe cîmpurile lor. Dar la 
Miercurea Sibiului cifrele planifica
te în privinţa producţiilor în secto
rul vegetal au constituit doar ja 
loane. în realitate, cooperatorii au 
realizat producţii totale superioa
re prevederilor: la grîu — cu a- 
proape 200 tone mai mult, la po
rumb — cu peste 75 tone în plus, 
sfeclă de zahăr producţia planificată 
a fost depăşită cu 508 tone.

Valoarea producţiei globale plani
ficate a unităţii, de 5 079 977 lei, a 
fost depăşită cu cca. 1 200 000 lei, 
iar veniturile băneşti au fost reali
zate în proporţie de 132 la sută.

Despre orientarea tot mai puterni
că spre intensivitate în realizarea 
producţiei agricole la Miercurea Si
biului vorbeşte indicatorul fond de 
bază la suta de hectare teren agri
col, care la sfîrşitul, anului trecut a 
ajuns la circa 297 000 lei, ca şi rea
lizarea unei producţii globale valo
rice de 413 300 lei pe fiecare sută 
de hectare teren agricol. Pentru 
producţia vegetală s-a folosit anul 
trecut o cantitate de peste 180 tone 
de îngrăşăminte chimice, fertilizîndu- 
se o suprafaţă de 948 hectare aflate 
sub cultură. Dar reliefarea hărniciei 
oamenilor de aici trebuie făcută şi 
cu alte argumente. Se cuvine a fi 
subliniată capacitatea oamenilor de 
a transforma ziua ţn zile şi anul 
în ani. Cooperatorul Mihai Keiser a 
realizat în anul care a trecut 1043 
zile-muncă. Lucrînd la grădina de

legume, Vasile Crăciun ajunge la 
841 zile-muncă. Este parcă mai uşor 
acum de înţeles cum s-a putut rea
liza de la grădina de legume un ve
nit total de 570 253 lei, cu 181000 
lei mai mult decît s-a planificat 
pentru anul 1968. Şi dacă un hec
tar de sfeclă de zahăr, de exemplu,

a dat o producţie valorică de cca. 
5 000 lei, grădina de legume şi zar
zavaturi a produs 28 500 lei pe fie
care hectar.

Discutam cu contabilul şef al uni
tăţii, loan Ludoşan despre rezulta
tele economice ale activităţii în anul 
care a trecut. Şi interlocutorul nos
tru ne mărturisea:

— Şi în zootehnie avem lucruri 
faine.

La 31 noiembrie 1968 realizasem 
din acest sector un venit total de 
1 227 963 lei, cu aproape 20 000 lei 
mai mult decît venitul anual care 
a fost planificat din creşterea ani
malelor. încă nu am încheiat balan
ţa pe luna decembrie, dar estimăm 
că mai „scoatem" vreo 100 000 lei 
din zootehnie în această perioadă. 
Din cauza secetei, producţia de lap
te de vacă nu a fost mare. Deosebit 
de fructuoasă însă a fost activita
tea fermei de porcine, a fermei de 
ovine şi în îngrăşarea tineretului 
taurin. Am livrat în 1968, 140 porci 
graşi, cu o greutate totală de 14 376 
kg, depăşind sarcina planificată. De 
la ferma d-» ovine am valorificat 540 
mit.’., ca Í7Ű mai mult decît am avut 
în plan. Am vîndut 260 h l  lapte de

oaie, mai mult cu 60 h 1 decît ne-am 
prevăzut. Ciobanii noştrii au dat şi 
lină de oaie peste plan: 2 098 kg, 
faţă de 1 800, cum s-a preconizat, 
în privinţa tineretului taurin livrat, 
am realizat o producţie marfă to ta
lă de 37 049 kg, depăşind sarcina 
de plan cu 2 650 kg. Şi producţia 
de lapte de vacă planificată în anul 
trecut s-ar fi putut realiza. Dar n-am 
avut o cantitate suficientă de con
centrate atunci cînd seceta împuţi
nase iarba de pe păşune. Imediat 
însă după ce am procurat tărîte de 
grîu revirimentul s-a produs. Fura
jarea suplimentară a vacilor la iesle 
cu concentrate în perioada păşuna- 
tului „a săltat" vizibil producţia a- 
cestora. însă ceea ce mi se pare 
esenţial este că avem oameni buni 
în zootehnie. Fără ei nimic nu ar 
fi fost posibil.

Oricîte cifre ne-ar fi înşiruit con
tabilul şef, acestea, cu tot darul lor 
de a convinge, nu pot spune totul 
despre oameni şi locuri.

Realizările cuprind în ele prezen
ta în cîmp a cooperatorilor de la 
orele cînd ziua se îngînă cu noap
tea. Ele au cristalizată munca oa
menilor aplecaţi, în arşiţa verii, a- 
supra pămîntului. Eforturile coope
ratorilor din Miercurea Sibiului au 
adus acestora venituri în plus, ca 
retribuire suplimentară, de 87 000 
Iei de la sfecla de zahăr, 89 303 lei 
de la grădina de legume. La zi- 
muncă, ţăranii cooperatori au pri
mit, pe lingă altele, 4 kg grîu se
lectat, 2,5 kg porumb, 0,800 kg stru
guri. Şi 8 lei, în numerar. Aici e 
sigur că oamenii au capacitatea de 
a îmbogăţi anul. Pentru că el are, 
în acest mod mii de zile-muncă.

GH. GRÄDINARU

braţe frontale pentru încărcarea ma
terialului forestier în vagoane şi 
manipularea lui în depozite şi pe 
rampe.

Un sector cu pondere însemnată 
în producţia întreprinderii este cel 
al pînzelor tăietoare, pînze circula
re de gatere, pînze cu panglică pen
tru  diverse operaţii de prelucrare 
a lemnului. întreprinderea este uni
ca producătoare de asemenea unelte 
şi scule, iar producţia ei a condus 
la eliminarea totală a importului.

I.R.U.M.-ul şi-a dezvoltat de ase
menea capacitatea de reparaţii ca
pitale şi modernizare a gaterelor 
forestiere, realizînd însemnate îm
bunătăţiri în ceea ce priveşte para
metrii constructivi ai acestora prin 
trecerea de la avans alternativ la 
avans continuu. Prin aceasta şi prin 
înlocuirea lagărelor de fricţiune cu 
lagăre pe rulment:, s-a mărit turaţia 
gaterelor crescînd cu 20—30 la su
tă randamentul lor.

Cu precădere s-a dezvoltat pro
ducţia pieselor de schimb pentru ma
şinile din industria lemnului, procu
rate pînă de curînd din import, 
ceea ce constituie unul din succe
sele importante ale colectivului a- 
cestei întreprinderi.

Noile suprafeţe de producţie rezul
tate din investiţiile în curs vor fi 
destinate dezvoltării în continuare 
a secţiei de piese de schimb şi pro
ducţiei de scule placate cu materia
le din curburi metalice, menite să 
asigure la scara întregii ramuri fo
restiere aceste unelte tehnologice.

Dezvoltarea întreprinderii se re 
flectă pregnant în creşterea cu 400 
la sută a eficienţei sale în răstimp 
de zece ani. „Această dinamică dez
voltare intensivă şi extensivă — 
ne-a spus inginerul şef Mihai Ne
gură — se datoreşte perseverenţei 
colectivului de muncitori şi tehni
cieni, ingineri şi economişti, într-o 
activitate avîntată şi plină de roade. 
Echipele lui Nicolae Costea, de la 
construcţii şi încărcătoare I.F.R.O.N. 
a lui I. Belaşcu, de la maşinile uni
versale automate de' ascuţit pînze 
tăietoare danturate sau a lui Du
mitru Oancea de la gatere, lucrînd 
uneori în condiţii grele, determinate 
de existenţa şantierului de construc
ţii în incinta întreprinderii, au do
vedit o excepţională mobilitate şi 
capacitate organizatorică. Aceste e- 
chipe, cu asistenta tehnică a ingine
rilor Ion Chivoiu, tehnolog şef, Ni- 
coiae Cosma, şeful secţiei utilaje, 
Vlăduţ Mihu, şeful secţiei reparaţii 
gatere şi a maiştrilor Emil Stîngaciu, 
loan Dumitru şi Gheorghe Ispas, au 
improvizat în timpul verii ateliere 
în aer liber, facilitînd astfel desfă
şurarea noii construcţii şi asigurînd 
toţodată îndeplinirea, înainte de ter
men, a planului anual de produc
ţie."

Desfăşurarea ritmică a producţiei 
acestei întreprinderi este favoriza
tă şi de alti factori, dintre care 
sínt de notat: pregătirea subansam- 
blelor pentru anul 1969 încă din 
trimestrul IV al anului precedent, 
încărcarea echilibrată a maşinilor- 
unelte ale secţiilor, specializarea pe 
locuri de muncă a echipelor şi apli
carea a numeroase măsuri tehnico- 
organizatorice în cadrul organizării 
ştiinţifice a producţiei şi a muncii.

Astăzi, întreprinderea livrează ma
şini automate de ascuţit, maşini în 
cărcătoare şi alte utilaje nu numai 
ramurii forestiere din tara noastră, 
ci şi pentru export în Pakistan, 
R.S.F. Iugoslavia, India, R.D.G., Cey
lon şi Israel, cu care are contracte 
încheiate centru anul 1969.

DOINA SÄLÄJEANU

ganizare specializată a informării şl 
documentării conform rigorilor cu
noscute şi admise îndeobşte.

Schimbările (cu ritm mediu variind 
între 2 şi 5 ani) în procesele tehno
logice, implică pentru orice ramu
ră, o uzură morală asemănătoare a 
cunoştinţelor.

Ne-am oprit la aceste sumare con
sideraţii tocmai pentru a putea e- 
valua la justa valoare acţiunea pre
conizată de Consiliul judeţean al 
sindicatelor, acţiune care poartă nu
mele „Protehnicum".

Cunoscînd rolul imens al propa
gandei tehnice şi necesitatea efor
turilor continue în această direcţie. 
Consiliul judeţean al sindicatelor va 
organiza un ciclu de acţiuni care 
vor avea tocmai rolul de a stimula 
preocupările pentru documentare. 
„Protehnicum" urmăreşte, în ai doi
lea rînd, să stimuleze organele sin
dicale şi comitetele de direcţie pen
tru ca acestea să stabilească, încă 
de la începutul anuluî, principalele 
direcţii şi acţiuni de propagandă 
tehnică-economică concepută după 
un plan unitar care să reflecte în 
cel mai înalt grad cerinţele specifice 
ale producţiei fiecărei întreprinderi.

Suita de manifestări îşi propune, 
în  concepţia iniţiatorilor, intensifica
rea sub toate aspectele a activităţii 
permanente de propagare a noutăţi
lor tehnice în rîndul oamenilor 
muncii, stimularea preocupărilor de 
cercetare tehnică a Inginerilor şi 
tehnicienilor, pentru a facilita in
troducerea în producţie a celor măi 
noi cuceriri ale tehnicii şi ştiinţei.

„Protehnicum '69", care se va per
manentiza apoi, va înmănunchia o 
gamă largă de manifestări: sesiuni 
tehnico-ştiinţifice, întîlniri ale ingi
nerilor şi tehnicienilor de la unită
ţile din judeţ cu reputaţi oameni de 
ştiinţă şi specialişti în  domeniul 
respectiv.

Vor fi organizate cîteva expoziţii 
între care o expoziţie industrială a 
judeţului, expoziţie de produse, ino
vaţii şi invenţii în oraşele cu pon
dere industrială (Sibiu, Mediaş, Cis- 
nădie, Agnita), expoziţii de informa
re  tehnică etc.

în cadrul simpozioanelor, la care 
vor fi invitaţi specialişti de presti
giu din judeţ şi din tară, vor fi dez
bătute probleme vizînd noutăţile ce
le mai importante în ramura respec
tivă, căile adoptării acestora, con
tribuţia inovatorilor şi inventatorilor 
la mecanizarea diverselor lucrări, 
tendinţe pe plan mondial privind 
fabricarea şi calitatea diverselor 
produse, noutăţi în tratamentul ter
mic, în tehnica tăierii oţelurilor, în 
pielărie, metode eficiente în condu
cerea întreprinderilor, tendinţe şi 
noutăţi în finisarea ţesăturilor şi 
multe altele.

Vor fi organizate schimburi de 
experienţă între specialişti din a- 
ceeaşi ramură, din judeţ şi din ta
ră, dezbateri pe teme ale organiză
rii ştiinţifice a producţiei şi a mun
cii, altele privind cifrele de plan 
pe 1969, consumul de metal şi ma
terii prime, organizarea locului de 
muncă etc.

Evident, n-a fost intenţia noastră 
aceea de a trece în revistă toate 
manifestările ce vor avea loc, ci de 
a aduce la cunoştinţă publică o in
teresantă şi deosebit de utilă ini
ţiativă a Consiliului judeţean al sin
dicatelor.

Ceea ce rămîne, apoi, şi mai va
loros este hotărîrea organelor sin
dicale de a perpetua această acţiune 
cu intenţia de-a o face tradiţională. 
Deci, în fiecare an, în februarie, la 
nivel judeţean, municipal şi orăşe
nesc, „Protehnicum" va fi la ordinea 
zilei.

Şi, nu ne îndoim, se va bucura de 
atenţia tuturoE, celor interesaţi, pe 
măsura utilităţii şi importantei pe 
care o reprezintă pentru industria 
judeţului nostru.

De la 
Ministerul 

învăţământului
Cursurile şcolilor generale, ale 

liceelor de cultură generală, li
ceelor de specialitate, şcolilor 
profesionale şi tehnice, precum şi 
activităţile grădiniţelor de copii, 
reîncep, după vacanţa de iarnă, 
luni 13 ianuarie 1969.
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Organizarea comisiilor 
de judecata

Pentru punerea în aplicare a 
legii privind organizarea şi func
ţionarea comisiilor de judecată 
din unităţi, organele centrale şi 

t cele ale puterii locale de stat au 
luat măsuri şi au organizat des
făşurarea activităţii în vederea 
alegerilor, activităţi ce se vor 
desfăşura în două etape:

a) In zilele de 6—9 ianuarie în 
toate unităţile cu un număr mai 
mare de 100 salariaţi sau coope
ratori se vor întocmi de către 
organizaţia de partid, conducerea 
tehnico-administrativă, comitetul 
sindicatului, organizaţia U.T.C. şi 
comisia de femei, listele celor 5 
candidaţi propuşi pentru a fi a- 
leşi ca membri in comisie.

Listele vor fi afişate în mod 
obligatoriu la locuri vizibile şi de 
mare acces (în sălile de produc
ţie, în sălile cluburilor, la afişie- 
rul unităţii etc.) purtînd data emi
terii lor, semnătura conducerii 
unităţii şi a comitetului sindica
tului. Afişarea va începe din ziua 
de 6 ianuarie şi cel mai tîrziu 
pînă la 9 ianuarie 1969.

b) în etapa de la 15 la 25 ia
nuarie 1969 se vor face alegerile 
membrilor comisiei de judecată, 
propuşi prin listele afişate. Ale
gerile se fac numai după scurge
rea unui timp de 10 zile de la 
afişarea listelor şi se fac în adu
nări generale ale- salariaţilor sau 
ale membrilor cooperatori, prin 
vot deschis cu ridicare de mîini. 
Candidatul care nu întruneşte ma
joritatea în alegeri va fi înlocuit 
pe listă de către organele de mai 
sus cu un nou propus.

In adunările generale respective 
urmează ca atît conducerea ad
ministrativă cit şi sindicatul să-şi 
comunice separat şi să aducă la 
cunoştinţa salariaţilor cite un de
legat numit de ei, în afara nu
mărului de 5 membri aleşi, dele
gat care va intra în completul de 
judecată în cazurile cînd se ju 
decă litigii de muncă (litigiile 
privind desfacerea contractelor de 
muncă nu sínt de competenta co
misiei, ci direct la judecătorie). 
Tot în aceeaşi şedinţă şi prin

aceeaşi adresă, se va comunica 
persoana numită a îndeplini func
ţia de secretar al comisiei.

Persoanele propuse pentru a fi 
alese precum şi cei doi delegaţi 
şi secretarul numit, trebuie să 
fie selecţionate din rîndurile an
gajaţilor care au o pregătire co
respunzătoare (secretarul să fie 
jurist, dar nu jurisconsultul uni
tăţii, sau cadru cu pregătire su
perioară), să aibă o ţinută mo
rală ireproşabilă şi să se bucure 
de încrederea maselor.

In unităţile cu un număr mai 
mare de angajaţi, se pot'organiza 
şi alege 2—3 comisii.

în  comunele unde numărul an
gajaţilor apartinînd consiliului 
popular şi unităţilor subordonate 
nu depăşeşte 100 persoane se va 
organiza o singură comisie care 
va soluţiona şi pricinile dintre 
cetăţeni date în competenta aces
tei comisii, iar acolo unde acest 
număr depăşeşte 100 de angajaţi 
se vor organiza două comisii, pri
ma avînd de soluţionat cauzele 
cu angajaţi, iar a doua cauzele 
dintre cetăţeni.

Comisiile vor intra în funcţiune 
pe data de 29 ianuarie 1969. Ac
tivitatea comisiei pentru soluţio
narea litigiilor de muncă şi con
siliul de judecată vor înceta de 
a mai soluţiona cereri noi intro
duse. Cauzele vechi, cu excepţia 
acelora care au ca obiect fapte 
privind disciplina muncii, vor fi 
transmise la aceste comisii. Cere
rile noi, înregistrate după 1 ia
nuarie 1969, vor fi soluţionate de 
noul organ.

Comisia de judecată îşi exer
cită atribuţiile în complet de trei 
membri prezidat de preşedinte 
sau de înlocuitorul său. Cînd so
luţionează litigii de muncă com
pletul de judecată se întregeşte 
cu doi membri (delegatul unităţii 
şi cel al comitetului sindicatului), 
constituindu-se‘ în comisie cu a- 
tribuţii de soluţionare a litigiilor 
de această natură.

GEORGE DAN
consilier juridic

încăpăiînarea lui Păcală
Este o simplă coincidentă că per

sonajul despre care vrem să vorbim 
mai jos şi-a făcut mendrele tot la 
tară ca şi predecesorul său, faimo
sul Păcală din povestirile populare. 
Versiunea modernă şi totodată ade
vărată s-a petrecut în satul Galeş, 
aparţinător comunei Sălişte.

A început pe la sfîrşitul .lunii au
gust în anul trecut, cînd cetăţeanul 
Dumitru Floaşiu a trecut pe lingă 
consăteanul său Nicolae Găuruş, 
care îşi examina poarta de scîndură, 
şubrezită de vremuri.

t~ Să trăieşti, bade Niculae, a zis 
drumeţul. Ce faci aici?

— Iaca, măi băiete, mă gîndesc 
să-mi fac o poartă nouă. Trebuie 
însă să-mi procur nişte scînduri.

— Scînduri?! Trebuie să fie ne
bun cineva ca să-şi mai facă poartă 
de scînduri. De fier bade, să te tină 
pînă-i trăi. Dai la băiatu1 1 350 lei 
şi îti fac una de fier să mă pome
neşti.

Instantanee
Mulţi copii am văzut în zilele 

de sărbătoare. Unul rîdea în faţa 
vitrinei. Rîdea cu întreaga fiinţă, 
rîdea de parcă toată lumea era 
a lui. Admira o vitrină în care 
Moş Gerilă, un cal şi o fetiţă fă
ceau temenele trecătorilor. Am 
luat cu mine rîsul lui.

Un altul se muncea cu patinele 
pe una din străzi. O femeie bă- 
trînă se clătina pe gheaţă. Un 
dop de copil, un pui de om (să 
fi avut 5 ani) s-a dus şi i-a oferit 
mina, i-a oferit încrederea lui, 
ajutorul lui pentru a trece strada. 
Bătrînica nu se putea rezema de 
trupul lui firav, nu se putea baza 
pe forţa lui. S-a rezemat însă de 
tăria lui sufletească, de gestul lui, 
de omenia acestui gest. Şi i s-au 
întărit picioarele. A traversat 
strada tinereşte. S-a aplecat spre 
el să-l ridice pe braţe, să-l să
rute, dar copilul, în aceeaşi clipă, 
a alunecat pe patine, lin ca un 
fulg.

Aruncaţi la întîmplare prin 
curţi, pe la colturi de străzi, bra
zii în jurul cărora ne-am legat să 
fim mai buni, brazii în jurul că
rora ne-am bucurat, brazii care 
ne-au adus în casă ozonul tare 
şi sănătos al muntelui şi mirosul 
dulce de răşină ne acuză în tă
cere de un incredibil sentiment.

Dacă au fost despuiaţi de stele, 
de jucării şi de lumini, dacă le-a 
trecut vremea de petrecere, dacă 
i-aro scos din casă de ce i-am 
aruncat la întîmplare? De ce i-am 
sorlit a-i călca oriunde în picioa
re? De ce nu le oferim un drum 
cinstit către un „cimitir"? Brazii 
aruncaţi pe străzi, pe la colturi 
de străzi, prin şanţuri, pe unde 
se iveşte un loc mai dosnic ne 
acuză de lipsa elementarului simţ 
qospodăresc.

D. GEMENEL

— Chiar . . .  ?
— Cum, nu mă crezi? Am tot ma

terialul acasă. Voiam să-mi fac şi 
eu una. Dar o las pe a mea şi îţi 
fac matale.

După această discuţie de afaceri 
s-a scărpinat gospodarul în ceafă 
neîncrezător, a mai întors-o, a mai 
sucit-o, dar nu era modul să scape 
de binevoitorul „meşter". Acesta îl 
asalta cu fel de fel de promisiuni şi 
oferte.

— îti dau in scris cu semnătură 
ca să nu crezi că te înşel. Dar înain
te îmi dai 700 lei arvună.

Ametit de atîta „bunăvoinţă" şi 
„omenie", Nicolae Găuruş a scos 
banii, a întins mina ca hipnotizat şi 
i-a vîrît în buzunarul interlocutoru
lui său. Au încheiat şi un contract 
ad-hoc, cu semnături, bineînţeles.

Apoi numitul Floaşiu şi-a văzut de 
drum. Celălalt a rămas pironit locu
lui muncit de un gînd: „De unde o 
fi ştiind ăsta să facă porţi de fier? 
N-am auzit să mai fi făcut cuiva aşa- 
ceva". Dar, mintea omului din 
urmă . . .

Au trecut zilele. A venit şi 1 sep
tembrie cînd poarta trebuia să fie 
gata. Dar omul păgubit de cei 700 
lei n-a mai văzut nici poarta nici pe 
meşterul cel mare din Galeş. „Ce-am 
putut să mă las păcălit. Om bătrîn l"

După alte zile s-a dus omul să-şi 
ia banii înapoi.

— Ce bani, omule? — i-a zis 
Floaşiu. Mi-ai dat mie vreun ban?

— Am hîrtia la mînă.
— Poli să faci ce vrei cu ea. Eu 

nu-ti dau nici o letcaie.
Dialogul acesta s-a repetat la mai 

multe întrevederi între cei doi. Dar 
fără folos. La care, păgubaşul, exas
perat. l-a tradus pe tînărul farseur 
în fata Judecătoriei Sibiu, In ziua de 
9 octombrie 1968.

Cum era de aşteptat, completul de 
judecată a făcut dreptate părţii pă
gubite, obligîndu-1 pe Floaşiu să-i 
înapoieze banii. Acesta, după ce şi-a 
recunoscut vina, a promis să respec
te hotărîrea judecătoriei. Dar asta 
a fost pînă a ieşit pe uşa tribunalu
lui. Banii nu s-au mai întors la po
sesorul lor de drept pentru că a- 
cesta nu poate să arate „in scris" 
hotărirea tribunalului. Auzi născo
cire ! Şi aşa, încăpăţînatul păcălitor 
se amuză de minune, după fiecare 
drum pe care-1 face bălrînul la Si
biu ca să-şi caute drepturile. „Mai 
bine te-ai lăsa păgubaş, omule zice 
în sinea lui acest Păcală modern Ai 
să cheltuieşti dublu, dar banii n-ai 
să-i mai vezi de la mine".

In rest nu putem şti ce mai are 
de gînd. Poate că vrea să facă re
curs. Ar fi culmea I

P.S. Către Floaşiu Dumitru: „cu 
onoare" vă aducem la cunoştinţă că, 
în virtutea hotărîrii Judecălori°i Si
biu, din sentinţa rivilă nr. 3353, din 
9 octombrie 1968. că sînteti obligat 
să restituiţi banii obţinuţi în mod 
fraudulos. Hotărîrea o veti primi de
altfel şi in scris, prin poştă, aşa cum 
doriţi.

Puteţi să ne credeţi. Nu-i o pă
căleală.

Pt. conformitate 
GH. LIMBEANU

Joia tineretului. Conversaţii, voioşie, dans şi... multă, multă muzică. Acompaniază orchestra „Arlechin" din Si
biu. Soliştii sínt răsplătiţi întotdeauna cu vii aplauze

R a d u  S t a n c a  
— r e g i z o r u l

Festivalul filmului 
la sate

GONG
Intr-o seară geroasă de iarnă, în- 

tr-una din putinele seri ce ne mai 
rămăseseră din anul 1968, oameni en
tuziaşti au plecat la drum, spre co
muna Cristian. Erau cîtiva actori ai 
teatrului din Sibiu care au prezen
tat acolo piesa lui Tudor Muşatescu 
„Sosesc deseară".

Sala căminului cultural era plină 
de oameni veniţi să vadă o piesă 
jucată de actori profesionişti, din 
Sibiu. Erau prezenţi, printre aceştia, 
actorii: Cosei Rădulescu, artist eme
rit, Nicu Niculescu, Maria Magda, 
Stelina Stoicovici, C-tin Stănescu, 
Doina Preda, ş.a.

Vă întrebaţi de ce oare am con
semnat acest lucru? Răspunsul este 
simplu şi emoţionant: după vreme 
îndelungată, au şi locuitorii din Cris
tian un cămin cultural şi, nu oricum! 
Oamenii de acolo, doritori de fru
mos au acum o scenă cu toate in
stalaţiile aferente (au şi reflectoare!), 
cabine separate pentru artişti, in
tr-un cuvînt tot ce le trebuie pentru 
a se putea desfăşura o bogată şi 
variată activitate culturală.

L-am întîlnit şi pe directorul că
minului cultural, Michael Haupt, la 
datorie, „în fierbere", şi toţi oame
nii cu care am vorbit mi-au confir
mat că el este o prezentă mereu ac
tivă în comuna sa.

La sfîrşitul spectacolului, care de 
altfel s-a bucurat de un mare suc
ces, doi pensionari au venit la ca
bine şi au invitat din toată inima pe 
actori să mai vină. Ne-au impresio
nat cei doi locuitori care doresc, şi 
nu numai ei, să mai vadă şi alté 
lucruri frum oase!

Căminul cultural din Cristian poate 
şi trebuie să ofere un cadou plăcut 
şi pentru alte manifestări; no gindim 
şi la concerte date de filarmonica 
sibiană, spectacole folclorice în lim
bile română şi germană şi multe al
tele. Sínt, desigur, numai sugestii 
dar am vrea ca, de cite ori există 
astfel de acţiuni, să fim şi noi pre
zenţi.

Sínt în viată lucruri şi date şi 
fapte şi oameni care nu pot fi des
părţiţi unul de altul. Aşa nu poate 
fi despărţit numele lui Radu Stanca 
de teatrul sibian.

Şi dacă am sărbătorit zilele tre
cute împlinirea a două decenii de 
la înfiinţarea Teatrului de stat din 
Sibiu — apoi nu putem uita nici că 
se împlinesc — doar peste două 
luni — tot douăzeci de ani de cînd 
Radu Stanca a dat viată primului 
său spectacol pe scena acestui tea
tru.

Aceste două decenii care au tre
cut de atunci poate că au estompat 
oarecum figura acelui tînăr înalt, 
aureolat de un premiu literar de 
prestigiu, care alături şi în fruntea 
unui mănunchi de amatori a pornit 
atunci să dea viaţă unei vechi şi 
scumpe năzuinţe sibiene: un teatru 
permanent. Poate că nu el a fost or
ganizatorul, dar a fost — şi a rămas 
ani în şir — sufletul acestei institu
ţii. Ani în şir în care s-a dăruit to
tal slujirii acestei scene pe care, 
am putea spune că a ridicat-o la 
prestigiul de care se bucură cu fie
care nouă stagiune, cu fiecare nou 
spectacol.

Ca regizor sau mai tîrziu ca prim- 
regizor al teatrului, a luptat pentru 
promovarea unui repertoriu românesc 
de valoare, pentru promovarea dra
maturgiei originale contemporane. 
Cifric, ar fi suficient să spunem că 
din cele 32 piese pe care le-a pus 
în scenă la Sibiu, 21 erau româneşti, 
în majoritatea lor contemporane.

Cine, dintre cei care le-am văzut, 
nu-şi aminteşte cu plăcere de spec
tacole ca Gaiţele de Kiritescu, Ce
tatea de foc de M. Davidoglu, Steaua 
fără nume de M. Sebastian, Harap 
alb, în dramatizarea iui G. Vasiiescu, 
Citadela sfărimată a lui Horia Lovi- 
nescu, Ziariştii de Al. Mirodan şi 
atitea şi atîtea altele?

Enumerîndu-le ne dăm seama şi de 
spiritul de selecţie al regizorului: 
toate — dar toate — piesele con
temporane — unele din ele, premie
re pe tară aici la Sibiu — se dove
desc a fi — acum, după 10, 15 sau 
20 de ani — dintre cele care au 
rămas în tezaurul dramaturgiei noas
tre contemporane.

Cine poate uita că spectacole ca 
„Hagi Tudósé" de B. Şt. Delavrancea 
au ridicat prestigiul tînărului colectiv 
dramatic sibian, aducînd unora din
tre realizatorii lui (Radu Stanca, Cos- 
tel Rădulescu etc.) titlul de laureaţi 
ai premiului de stat?

Ştiind să aleagă piesele a ştiut 
totodată să le propună şi distribuţia 
cea. mai nimerită, cea mai echilibra
tă, cea care să a s i g u r e  nu numai 
succesul de moment al spectacolului, 
dar care să contribuie la creşterea 
întregului colectiv. Şi alături de nu
mele unor actori de prestigiu ca 
Miluţă Gheorgbiu, Vasile Brezeanu, 
N. N. Matei, Victoria Medeea, Ri
chard Rang, Dina Mihalcea, Maud 
Mary sau alţii, pe afişele spectaco
lelor regizate de Radu Stanca apă
reau numele unor tineri care nu spu
neau nimic pe atunci spectatorilor, 
ca Septimiu Sever, Nicu Niculescu, 
Ion Besoiu, Dorina Stanca, Angela 
Albani — dar care în aceste spec
tacole, alături de aceşti maeştri şi 
sub îndrumarea lui Radu Stanca au 
devenit actori.

Obsedat, am putea spune, de a- 
fiarea celei mai proprii jormule re
gizorale de valorificare optimă a 
unui text dramatic, Radu Stanca a 
revenit asupra punerii în scenă a 
cite unei piese de cite două şi trei 
ori, dîndu-ne de fiecare dată ceva 
nou. Şi cel mai strălucit exemplu 
ni sg pare acea Scrisoare pierdută, 
care, la cea de-a treia reluare, în 
1961, cunoaşte, după părerea mea, 
cea mai bună realizare.

La a IX-a sa ediţie, festivalul se 
circumscrie — în peisajul cultural- 
artistic şi educativ al satului, în a- 
cest sezon do iarnă — cu pondeie 
sporită fată do ediţiile trecule.

Intrat în tradiţie — ca şl bienalele 
de teatru sau concursurile formaţii
lor muzicai-coregrafice de amatori 
— festivalul aduce o contribuţie de 
seamă la satisfacerea exigentelor 
spirituale şi informaţionale ale sa
tului contemporan. Urmărind tema
tica acestuia, reţinem faptul că multe 
din filmele valoroase, vizionate în 
mediul urban, vor rula şi pe ecra
nele cinematografelor săteşti. Prin 
grija Direcţiei cinematografice şi di
fuzării filmelor, festivalul din anul 
acesta este alimentat cu un fond de 
filme selecţionate (din care 23 în 
premieră pe ţară, la bandă îngustă), 
în judeţul nostru prezentîndu-se în 
premieră aproape 50 de titluri.

Filme ale cinematografiei mondiale 
(Căderea Imperiului roman, Un do
lar găurit, Tarzan-omul maimuţă, 
Taffy şi vînătorul, Oscar, Nebunul 
din laboratorul nr. 4 etc.) sau au
tohtone (Columna, Răpirea fecioare
lor, Răzbunarea haiducilor. Vin ci
cliştii etc.), sínt numai cîteva din 
filmele care vor susţine meritoriu 
firmamentul festivalului care se im
pune plenar, complex ca tematică, 
calitate artistică şi informaţie este
tică diversificată pe şcoli cinefile 
naţionale.

Cele 119 cinematografe săteşti, din
tre care 9 dotate cu aparate de pro
iecţie pentru ecran lat (Cristian, 
Şura Mare, Mîrşa, Avrig, Tălmaciu, 
Miercurea Sibiului, Axente Sever, 
Biertan, Tîrnava), trebuie să ştie să 
organizeze — în colaborare cu foru
rile locale (căminul cultural, C.A.P., 
organizaţiile de tineret, şcoli), săr
bătorirea filmului la nivelul manifes
tărilor culturale de amploare, astfel 
incit aceasta să incite interesul şi 
participarea largă a tuturor oameni
lor, de toate vîrstele. Pentru atrage
rea spectatorilor şi stimularea inte
resului pentru film se impune pre
ocuparea stăruitoare şi continuă — 
pe toată durata festivalului — a ofi
ciului cinematografic judeţean, care 
a încercat să cuprindă în aria pre
ocupărilor sale toate măsurile orga
nizatorice şi tehnice de popularizare, 
pentru condiţii de vizionare cores
punzătoare şi viteza de circulaţie a 
filmelor în reţeaua judeţeană.
1 Întrucît cinematograful sătesc este 
găzduit de căminul cultural, se im
pune, de asemenea, asigurarea con
diţiilor materiale pentru încălzitul şi 
igiena sălii de vizionare, astfel incit 
spectatorului să-i ofere condiţii civi
lizate şi ambiante pentru o vizionare 
plăcută.

Unele din aşezările săteşti cu 
populaţie redusă, care nu au cine
matograf stabil, fiind deservite de 
unităţile vecine, trebuie — prin grija 
Consiliului popular — să concure la 
participarea aşezării în festival prin 
asigurarea condiţiilor de transport a 
filmului, aparaturii şi operatorului 
(cel puţin o dată pe săptămînă), ast
fel ca nici un sat să nu fie văduvit 
de vizionarea unui film.

Festivalul angajează, într-o strînsă 
colaborare, C.A.P.-urile cu reţeaua 
judeţeană cinematografică, pentru 
organizarea învăţămîntului agrozoo
tehnic, care se desfăşoară ilustrat cu 
filme de documentare ştiinţifică sau 
de specialitate (cultura plantelor de 
cimp, cultura legumicolă şi pomico
lă, creşterea animalelor, avicultură, 
horti-viticultură etc.), de asemenea, 
cu filme de tehnica şi igiena muncii, 
combaterea dăunătorilor, populariza
rea unor unităţi agricole fruntaşe.

Din vizitele făcute în această pe
rioadă la unele cinematografe să
teşti (Miercurea Sibiului, Apoldu de 
Sus, Ludoş, Dobîrca, Gusu, Micăsasa, 
Buzd, Soroştin, Motiş, Ernea, Vărd, 
Ruja) constatăm însă că factorii lo
cali nu şi-au însuşit în toate cazu
rile pe deplin intenţiile Oficiului ju
deţean cinematografic şi nu au reu 
şit să organizeze „sărbătoarea filmu
lui") ca un eveniment preponderent 
al activităţilor cultural-educative în. 
lunile de iarnă, acţiunea cu filmul 
fiind conturată de programele forma
ţiilor artistice ale căminelor cultu
rale, fără să se detaşeze ca eveni
ment. Aceasta şi pentru că majori- 
ritatea operatorilor (responsabili cu 
popularizarea şi proiecţia) nu au fost 
sprijiniţi în toate cazurile de inte
lectualitatea sătească, de organiza
ţiile obşteşti — care trebuie să co
roboreze interese şi preocupări ma
nifeste pentru asigurarea eficientei 
activităţilor cultural-educative la 
sat.

In general, nu există un decalaj 
prea mare între slaba preocupare 
pentru problemele cinematografului 
sătesc de-a lungul unui an şi încer
carea de a recupera în două luni 
ale festivalului tot ce nu s-a reali
zat intr-un an?

Din consultările cu unii spectatori 
frecvenţi ai cinematografului sătesc, 
ca şi în urma vizionărilor personale, 
credem că ar fi necesar, întîi de 
toate, să se îmbunătăţească baza 
tehnico-materială pentru proiecţii 
bune, pentru claritatea imagini, pen
tru perfecţionarea audiţiei, pentru 
condiţii optime de vizionare. Poate 
să fie o organizare perfectă şi filmul 
exceptional, dacă spectatorii nu pot 
înţelege dialogurile la filmele româ
neşti, dacă privesc o imagine întu
necată, difuză, dacă stau pe bănci 
incomode, în săli neîncălzite. In a- 
ceste cazuri, oare mai avem dreptul 
să le reproşăm că nu-şi părăsesc 
confortul de acasă, adesea chiar tele
vizorul, intr-un cuvînt că nu sî;\t 
tentat! să vadă un film la căminui 
cultural? Activitatea dinamică trebuie 
să fie filmul însuşi. Publicitatea, re
clama, popularizarea, activităţile toa
te trebuie să se axeze pe ideea: e 
sărbătoarea filmului. Să-i creăm deci 
posibilităţi optime ca să vorbească 
intr-un grai articulat, să apară în 
fata spectatorilor in lumina ce i se 
cuvine şi nu topit undeva în ceţuri, 
iar spectatorilor să ie dăm onorurile 
cuvenite din partea unor gazde pri
mitoare.

GEORGE STOICESCU

d e ţ i n u i  fiiă  liiere ş t i
în comuna natala a lui liarie Chendi

Poet şi dramaturg deopotrivă, Radu 
Stanca a ştiut să dea spectacolelor
sala acea undă de poezie — şăgal
nică sau gravă, — care le împrumu
ta un farmec deosebit, care — „re- 
teatralizind teatrul", cum spunea el 
— ii dădea totuşi autenticitatea 
vieţii.

Om de vastă şi de fină cultură. 
Radu Stanca a ştiut să creeze tea
trului pe care l-a iubit şi l-a slujit, 
acel profil, acel timbru propriu ca
re-1 şi deosebea de celelalte scene 
ale tării.

MIRCEA AVRAM 
« ckks 18631 ffffsy-n ;

M ica p u b lic ita te
Cedez înscriere Trabant 601, vechime 16 luni, Orendi str. Xenopol 20/11. 

Sibiu, orele 10—11, 17—18

Pierdut autorizaţie de funcţionare parc distractiv nr. 502, eliberată de raio
nul Sibiu pe numele Costea Constantin. Adresaţi Sibiu, str. Valea săpunului

nr. 116 — recompensă

In comuna natală a preţuitului 
literat care a fost Ilarie Chendi, 
în Dirlos, febra evenimentului a 
cuprins nu numai pe micii ar
tişti ci şi pe cei ce-i înconjoară. 
Graţie eforturilor unui inimos co
lectiv de cadre didactice, specta
colul prezentat, duminică, de şco
larii de aici a însemnat o reu
şită care s-a bucurat de cea mai

La Casa pionierilor djn Sibiu: se pro
iectează unul din filmele turnate

caldă primire. Fie . că-i vorba de 
frumoasele cîntece executate de 
corul şi orchestra şcolii, de sir- 
gul recitatorilor şi al „actorilor" 
în dramatizarea copilăriei mare
lui povestitor humuleştean ori de 
focoşii paşi ai dansatorilor — 
spectacolul a evidenţiat potentele 
artistice ale micilor şcolari, dă
ruirea lor.

La Noul Săsesc
A avut Ioc prima serbare, din 

cadrul festivalului cultural-artis
tic al pionierilor şi şcolarilor.

Programul, deosebit de di
vers şi atractiv, a antrenat corul 
şcolii, formaţiile de dansuri ro
mâneşti şi germane, orchestră, 
teatru, numeroşi recitatori şi so
lişti vocali şi instrumentali.

Cei 85 de corişti au interpretat 
frumoase cîntece pioniereşti iar 
membrii formaţiilor de dansuri ro
mâneşti şi germane şi-au dovedit 
voinicia pasului şi sincronizarea 
mişcărilor în frumoase dansuri 
populare.

A fost mult aplaudat vechiul joo 
popular românesc de prin partea 
locului: „Muşamana", precum şl 
„realizările actoriceşti" în piesa 
„Din copilăria lui Creangă".

Nu ne rămîne decit să consem
năm două note foarte bune: una 
acordată micilor, dar talentaţilor 
artişti amatori şi o alta seriozi
tăţii cu care cadrele didactice 
s-au ocupat de paşii lor.

Mîini îndemînatice
La Şcoala generală Noul Săsesc 

funcţionează un cerc de „Mîini 
îndemînatice". în cadrul cercului, 
la care participă eleve din clasele 
V—VIII, s-au confecţionat di
ferite obiecte ca: abajur pentru 
lampă de noptieră, cămăşi şl blu
ze care vor fi ornate cu motive 
populare romaneşti şi germane, 
în trimestrul II se vor confecţiona 
costume populare româneşti şi 
germane pentru . . .  păpuşi. Obiec
tele confecţionate vor fi prezen
tate Ia expoziţia ce se va orga
niza în cinstea Zilei pionierilor.

Prof. MARIA ClMPEAN

TIMPUL
Vreme rece cu cerul mai mult a- 

coperit. Izolat va ninge slab. Vîntul 
va sufla potrivit din sectorul estic. 
Temperatura minimă va fi cuprinsă 
între minus 16 şi minus 12 grade, iar 
cea maximă va oscila între minus 5 
şi minus 3 grade. Ceată locală.

CINEMA
SIBIU: PACEA: Expresul col. Von 

Ryan (orele 8,45; 11,00; 13,30; 16,00; 
18,30; 21,00); TINERETULUI: înţelep
tul de pe muntele blestemat (orele 
10,00; 12,00; 14,30; 16,30; 18,30;
20,30); ARTA: Tandreţe (orele 10,00; 
12,00; 14,30; 16,30; 18,30; 20,30);
INDEPENDENŢA: între noi (orele
11,00; 14,30; 16,30; 18,30; 20,30).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Judoka, 
agent secret (orele 9,00; 11,15; 14,00; 
16,30; 19,00; 21,15); TINERETULUI: 
Week end cu Anna (orele 10,00; 
16,30; 18,30; 20,30); UNIREA: Şapte 
oameni de aur (orele 10,00; 16,00;
18.00 şi 20,00).

CISNÄDIE: POPULAR: Winnetou 
seria a IlI-a (orele 11,00; 14,00; 16,00;
18.00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Nu uita gara 
Lugovaia (orele 10,00; 16,00; 18,00 
şi 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE:
Alegere de asasini (orele 18,00 şi
20,00).

OCNA SIBIULUI: Frumoasele va
canţe (orele 17,00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 
Sora cea mare (orele 17,00 şi 19,00). 

BAZNA-BÄI: Neînţelesul (orele
17.00 şi 19,00).

Actriţa Anna Ciepielewska în filmul 
polonez Week end cu Anna.

RADIO
- «IK3W
Buletine de ştiri: 5,00; 5,30; 6,00; 

6,30; 9,00; 11,00; 13,00; 15,00; 20,00; 
24,00; 1,00; 2,00 şi 4,00 (progra
mul I); 7,30; 10,00; 12,00; 14,00;
18,00; 19,00; 21,00; 23,00; 0,55 (pro
gramul II).

Radiojurnale: 8,00; 16,00; 18,30;
22.00 (programul 1); 14,00; 17,00;
23.00 (programul ii).

Emisiuni liierare; 8,25 — Moment 
poetic. Rabindranath Tagore; 9,30 — 
Mioriţa Q  De la lume adunate: Pro
verbe şi zicători O  Tîlcul snoavelor 
populare; 15,15 — Ţării, inima şi ver
sul. Montaj de poezie contemporană 
românească; 16,30 — Antena tinere
tului; 22,40 — Moment poeţio, Xer-

suri populare culese de Ion Pillát 
(programul I); 10,30 — Roza vîntu- 
rilor; 17,30 — De la schiţă la roman. 
Nicolae Breban: „Animale bolnave";
18.05 — Meridiane; 21,40 — Emi
siune literară (programul II).

Muzică simfonică; 11,05; 14,30; 
19,50; 20,50; 22,45; 23,45 (progra
mul 1); 8,35; 10,05; 10,55; 11,45;
13,15; 15,00; 16,15; 16,24; 17,45; 19,55; 
22,40; 23,07; 23,58—1,00 (progra
mul II).

Muzică uşoară şi de jazz: 6,05; 
8,30; 10,00; 11,15; 12,00; 13,10; 13,20; 
15,05; 17,00; 17,30; 19,00; 20,30; 21,25; 
22,20; 23,00; 0,05—5,00 (programul I); 
9,30; 12,15; 14,35; 16,00; 17,10; 18,30; 
20,50 (programul II).

Teatru radiofonic: 20,15 — Tea
tru serial: Ursita după B. P. Haşdeu 
(programul 1).

TELEVIZIUNE
17.30 Telex TV
17,35 Pentru elevi: Consultaţii la

matematici (cl. a XlI-a)
18.05 Limba engleză (lecţia 40)
18.30 Pentru copii: Micii meşteri 

mari
19.00 Telejurnalul de seară
19.30 Buletin meteorologic
19,40 Actualitatea economică „Fabri

cat în România”
20.05 Filmul documentar — „Vlrful 

cu dor" — producţie a stu
dioului Bucureşti

20.30 Tele-UniverSitatea. Popoarele 
Oceaniei

21.00 Seară de teatru: „Lungul drum 
al zilei către noapte"
de Eugene O'Neill 

23,15 Telejurnalul de noapte 
23,25 închiderea emisiunii.

»

/
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Pe marginea unor scrisori

Nu pe toate traseele se merge... ca pe roate
Aproape nu există localitate din 

judeţul nostru care să nu fie legată 
printr-un mijloc de transport. Acolo 
unde nu se întinde reţeaua căilor 
ferate, transportul cotidian este asi
gurat de autobuzele I.R.T.A. Pe unele 
trasee ale autobuzelor se manifesta 
— aşa după cum ni se relatează în 
cîteva scrisori, primite în ultimul 
timp la redacţie — serioase defi
cienţe care produc nemulţumiri în 
jindul călătorilor, şi care denotă 
slaba preocupare a celor obligaţi să 
le înlăture, a celor care rămîn surzi 
la propunerile, sugestiile şi cerin
ţele maselor.

Cu gingăşie, dar şi cu amărăciu
ne, ne scrie elevul de clasa a Vl-a, 
Auner Heinrich, cu domiciliul în 
Şeica Mare. .Eu şi cîţiva colegi fa
cem şcoala la Axente Sever. Cu doi 
ani în urmă s-a pus un autobuz nu
mai pentru noi elevii. De la 1 de
cembrie s-a schimbat mersul auto
buzului. In fiecare zi ajungem prea 
tirziu la şcoală, iar seara aşteptăm 
peste două ore şi jumătate ca să ne 
înapoiem acasă. Unde stăm noi atîta 

 ̂ timp acum în vreme de iarnă şi 
\ seara? Vă rugăm să interveniţi la 

I.R.T.A. ca să circule autobuzul tot 
după vechiul orar“. Sperăm că una 
din măsurile luate în noul an va fi 
aceea ca, încă din prima zi de şcoa
lă, după vacanţa de iarnă micii elevi 
să călătorească după vechiul orar.

In numele unui grup de elevi la 
diferite şcoli serale din Sibiu ni se 
adresează Dumitru Jerdei cu domi
ciliul în Cisnădie. Semnatarul scri
sorii relatează că de repetate ori 
verbal şi în scris, au solicitat con
ducerii Autobazei T.A. Sibiu să le 
vină în ajutor prin fixarea unei 
curse pe ruta Sibiu—Cisnădie care 
să plece la ora 21. „Terminăm cursu
rile la ora 21. Pînă la ora 22,15, 
cînd pleacă cursele muncitoreşti 
sintern nevoiţi să stăm în frig şi să 
pierdem timp preţios. Propunerea 
care am făcut-o de nenumărate ori 
ca autobuzul de la ora 20,30, care 
şi aşa pleacă mai mult gol, să cir
cule la ora 21, nu a fost însuşită de 
conducerea Autobazei T.A.. Nu ni 
s-a dat nici cel puţin un răspuns, 
iar noi călătorii avem de suferit".

Despre felul cum este asigurat 
transportul muncitorilor de la Sadu 
la Cisnădie ne scrie un grup de sa
lariaţi de Ia „Mătasea roşie". „Sesi
zăm faptul că autobuzul care pleacă 
la ora 6,10 din Sadu ar trebui să 
asigure transportul abonaţilor la lu
cru. Dar cursa respectivă este folo
sită în mod abuziv de către şoferi 
pentru a-şi face venituri personale", 
în continuare se arată că dimineaţa 
cînd vine maşina în staţie de cele 
mai multe ori ea este încărcată cu 
diferiţi cetăţeni care o aglomerează 
şi cu bagaje (desagi, saci, lăzi etc.), 
îneît unii abonaţi nu mai pot urca, 
rămînînd pe jos. Astfel, în ultima 
perioadă se înregistrează îhtîrzieri 
de la serviciu tocmai pentru că oa
menii sínt nevoiţi să vina pe jos. 
„Este normai (după noi anormal) că 
şoferii sínt mai interesaţi de a trans
porta călători care nu au abona
ment şi cărora de foarte multe ori 
nu le eliberează bilet cu toate că-i 
încasează". Se specifică că toate a- 
cestea se petrec pentru că fiind cap 
de linie, un traseu izolat, controale 
nu se întreprind. Iată cum sínt lă
saţi unii oameni ai muncii la chere
mul şoferilor, a celor care nu pun 
pe prim plan datoria ci interesul lor 
personal, meschin de a-şi face ve
nituri ilicite, în dauna întreprinderii, 
a statului.

Pe mai multe pagini ne relatează 
tovarăşul Livit} Maier peripeţiile de

pe traseul Sibiu — Ilimbav şi retur, 
înfiinţat numai de circa două luni. 
Uneori pleacă mai devreme, alteori 
mult prea tîrziu decit ora fixată. In 
loc de autobuz a circulat camion. 
Deseori maşinile rămîn în pană pe 
traseu, şi aceasta pentru că circulă 
într-o stare tehnică sub orice critică.

Intr-una din ultimele zile ale lunii 
noiembrie 1963 era să se producă un 
grav accident. Autobuzul condus de 
şoferul Petru Ignat, mergînd spre 
Ilimbav, n-a putut reduce viteza 
prin frîna maşinii ci doar prin cioc
nirea cu doi stîlpi de la podul de pe 
lacul zis „fără fund" din apropierea 
secţiei de cărămidă a I.I.J. Sibiu. 
Ce s-ar fi întîmplat dacă maşina nu 
s-ar fi oprit în stîlpii podului şi ar fi 
continuat cu aceeaşi viteză cînd din 
faţă venea un alt autovehicol, nu 
este greu de imaginat. Şoferul sus
ţinea că nu are frîne. Dacă aşa au 
stat lucrurile, cum de se permite 
plecarea în cursă a unei maşini care 
nu Torespunde din punct de vedere 
téhnic? Datorită acestor peripeţii, în 
prezent sínt tot mai puţini cei ce 
călătoresc pe această rută. Deşi ar 
avea avantaje (ore bune de dus şi 
întors) nu mai au încredere, nu mai 
vor să-şi pună viaţa în pericol. Mai 
bine folosesc trenul. Mai încet dar 
mai sigur. Doresc să se ia măsuri: 
maşinile să plece la ore fixe; să se 
înlăture definitiv penele de diferite 
categorii, care au lăsat de nenumă
rate ori oamenii în drum; să se asi

gure securitatea celor care călăto
resc. îndeplinindu-se aceste cerinţe
(după noi obligaţii care nu pot fi 
neglijate sub nici un motiv), se va 
satisface în bune condiţii transportul 
cetăţenilor şi pe acest traseu" — se
încheie scrisoarea.

Am relatat cîteva aspecte care 
demonstrează că în asigurarea trans
portului în strînsă legătură cu satis
facerea cerinţelor şi necesităţilor ma
jorităţii călătorilor, trebuie să se in
tervină cu promptitudine. Nimeni nu 
călătoreşte de dragul călătoriei. Se 
aşteaptă urgente măsuri care să pună 
„în cursă" satisfacerea deplină şi 
peste tot a cerinţelor publicului că
lător.

Aşteptăm aceasta mai ales că sin
tern în posesia unei adrese (de răs
puns la critică privind nota „Pozna
şul", apărută în ziarul nr. 241 din 
27 noiembrie 1968) — semnată de 
şeful Autobazei T.A. Sibiu, ing. Pe
tru Palade — în care, în final, se 
spune: „Vă informăm că conducerea 
autobazei a luat măsuri pentru ca 
asemenea nereguli să nu se mai re
pete (referitor la cele semnalate în 
notă), călătorii, oamenii muncii să 
fie transportaţi în DEPLIN CON
FORT, PUNCTUALITATE, SIGURAN
ŢĂ A CIRCULAŢIEI pentru ca să ne 
achităm şi de aici înainte de sarcina 
unităţii noastre DE DESERVIRE A 
PUBLICULUI CĂLĂTOR IN CELE 
MAI BUNE CONDIŢIUNI.

GH. SASU

Pentru dezvoltarea con
tinuă a învăfămîntului
(Urmare din pag. I)

ferim a fost şl cea a necesităţii u- 
nei activităţi mai pline de răspun
dere pentru îndeplinirea funcţiei 
formative a şcolii. Desigur, dato
riile în acest sector nu se împart 
numai între membrii corpului di
dactic. Familia, instituţiile şi între
prinderile, organizaţiile, organele de 
stat şi de partid, întreaga societate 
trebuie să-şi asume răspunderi în a- 
cest sens. Fără a se limita numai 
la aspectele întăririi disciplinei şco
lare, vor trebui folosite mai mult 
diverse mijloace şi metode de edu
caţie în spiritul răspunderii şi da
toriei faţă de propria pregătire, fa
tă de societate. In acest sens ideea 
unei mai strînse legături între şcoa
lă şi mediul social, subliniată în 
lucrările recentei conferinţe judeţe
ne' de partid, în sensul sporirii nu
mărului de vizite ale unor cadre cu

munci de răspundere în viaţa politi
că, socială, economică, culturală a 
localităţilor, a întîlnirilor şi discu
ţiilor cu elevii, va trebui folosită 
mai mult. Corelată cu vizite ale co
lectivelor de elevi în unităţi econo
mice, la alte obiective, o atare preo
cupare este do natură a mijloci le
garea şcolii de viaţă, acţionînd în 
direcţia întăririi conştiinţei patrio
tice a tineretului şcolar.

Indicaţii preţioase privind activi
tatea şcolilor, a tuturor organismelor 
implicate în buna organizare şi des
făşurare a muncii instructiv-educa- 
tive, pentru înfăptuirea politicii par
tidului în învăţămîntul de toate gra
dele din judeţul Sibiu, s-au desprins 
din cuvîntările tovarăşilor loan 
Prică, secretar al Comitetului jude
ţean de partid şi loan Grecu, prim- 
vicepreşedinte al Comitetului execu
tiv al «Consiliului popular judeţean 
provizoriu, care au vorbit în înche
ierea lucrărilor sesiunii.

Orientări în 
vinurilor

producerea
sibiene

Viticultura ocupă un loc de frun
te în cadrul activităţilor agricole din 
judeţul nostru. Este suficient să a- 
rătăm că din totalul suprafeţei ara-, 
bile pe judeţ, de 133 590 hectare, 
12 300 hectare constituie patrimoniul 
horti-viticol. Datorită acestui fapt, 
multe unităţi agricole socialiste din 
judeţ au un pronunţat caracter vi
ticol. întreprinderea agricolă de 
stat Axente Sever, de pildă sre  o 
suprafaţă de 605 hectare vii, din 
totalul suprafeţei agricole a unităţii, 
de 4 900 hectare. Din terenul ocu
pat cu vii, 550 hectare sínt pe rod. 
Structural, această suprafaţă cuprin
de numai soiuri valoroase: Riesling 
italian, Fetească regală, Neuburger. 
Pe suprafeţe mai restrînse se întîl- 
nesc soiurile Muscat Ottonel, Pinot 
gris, Chasselas, Traminer şi lordo- 
van.

In cadrul acestei întreprinderi, din 
valoarea producţiei globale de 
26 601 000 lei, mai mult de 67 la 
sută, adică 18 015 000 lei, este pla
nificat a se obţine din sectorul vi
ticol. Numai ferma vinicolă condusă 
de inginerul Vasile Dancea va con
tribui la realizarea producţiei totale 
a întreprinderii cu 6100 000 lei, de- 
păşindu-şi indicatorul planificat cu 
peste 100 000 lei.

Cum se realizează producţia la o 
fermă vinicolă? Răspund oare actua
lele orientări ale procesului tehnolo
gic de venologie cerinţelor oame
nilor muncii? în ce măsură se ţine 
cont în vinificaţia locală de gustul 
oamenilor, avînd în vedere că pod
goriile Tîrnavelor-masiv din care 
fac parte şi viile judeţului nostru — 
s-au situat permanent în fruntea lup
tei pentru calitate în acest domeniu? 
Iată numai cîteva întrebări la care 
şi-a propus să dea răspuns un scurt 
popas făcut de noi acum cîteva zile 
la ferma vinicolă a I.A.S. Axente 
Sever.

Crama modernă, cu o capacitate 
de 166 vagoane, situată la Agîrbi- 
ciu, a fost construită în 1962. Aici 
s-au investit peste 6 000 000 lei. Apa
ratura de o înaltă tehnicitate permi
te personalului cramei să „jongleze" 
cu factori fizici şi chimici în tehno
logia aplicată. Inginerul Vasile Dan
cea ne spunea că actuala vinificaţie 
este orientată spre producerea unor 
vinuri din soiuri pure, albe, seci sau 
demiseci, de culoare galben-verzuie, 
cu aromă. Compoziţional, vinurile 
trebuie să aibă o tărie alcoolică de 
11—13°, o aciditate de 4—6 mg acid 
la 100 grame. Pentru realizarea a- 
cestor deziderate, strugurii se culeg 
pe soiuri, intră în vinificaţie chiar 
din ziua în care au fost aduşi în 
cramă. întregul proces tehnologic 
este «condus cu competenţă de piv- 
nicierii Mihai Fleischer şi Andrei 
Herjnann. Se urmăreşte îndeaproape 
respectarea strictă, a prescripţiilor de 
viniţicare. Şi inginerul stagiar Radu 
Atariasiu ne-a furnizat cîteva expli
caţii ’interesante asupra analizelor 
chimice care se fac în laborator. In 
funcţie de rezultatele analizelor, se 
face cupajarea vinurilor, operaţie 
care urmăreşte obţinerea unor par-

tizi mari de vinuri cu aceleaşi pro
prietăţi chimice şi calităţi organo
leptice.

Despre calitatea vinurilor obţinute 
de specialiştii şi lucrătorii de la 
ferma vinicolă a I.A.S. Axente Se
ver ne-am convins la faţa locului. 
Intr-o discuţie recentă cu academi
cianul Gherasim Constantinescu, pre
şedintele Oficiului Internaţional al 
Viei şi Vinului, domnia sa a dat 
o înaltă apreciere vinurilor produse 
în podgoriile din zona noastră, a- 
rătînd că orientarea actuală a pod
gorenilor locului spre producerea u- 
nor vinuri albe, seci sau dem ised, 
aromate, de larg consum, se înscrie 
pe linia satisfacerii unor cerinţe ale 
consumatorilor. In zona Tîrnaveloi 
există o valoroasă tradiţie în aceas
tă direcţie. Şi lucrătorii de la ferma 
vinicolă a I.A.S. Axente Sever ba
zaţi pe tradiţii şi pe experienţa lor 
proprie, îşi îndreaptă eforturile spre 
obţinerea unor produse a căror fai
mă a trecut de mult graniţele tării.

In momentul vizitei noastre, în 
cramă erau depozitate 120 vagoane 
de vin: 90 de vagoane din soiul 
Riesling italian, 10 vagoane din so
iul Fetească regală şi restul din Pi
not gris, Traminer, Neuburger. Pe 
baza comenzilor primite se face ex
pedierea materialului către diferiţii 
beneficiari în perioada solicitată de 
către aceştia.

Muncitorii de înaltă calificare, ca 
Nicolae Olteanu, loan Maurer, Du
mitru Lupu şi alţii, urmăreau func
ţionarea electro-pompelor instalate 
la unul din nivelele de jos alo cra
mei: se pregătea un nou lot, de pes
te  10 vagoane de vin, pentru expe
diere. M-am convins, la faţa locu
lui, că podgorenii noştri ştiu să pror 
ducă vinuri care satisfac exigentele 
oricăror consumatori.

GH. GRAMTER

Printre produsele de mare tonaj, realizate la uzina „Independenţa" din Sibiu, 
figurează şi utilajele destinate industriei chimice şi minieră. Iată, în foto
grafie, un aspect din timpul lucrărilor de sudură la virole în secţia cazan-

geria grea
Foto: H. BUCHEELNER

sport...
C.S.M. Sibiu şi-a reluat 
pregătirile

După o vacanţă de peste trei săp- 
tămîni, lotul echipei de fotbal C.S.M. 
Sibiu s-a întrunit ieri în prima şe
dinţă de reluare a pregătirilor. înce- 
pînd de, miercuri, lotul va face pri
mele pregătiri în staţiunea Păltiniş, 
perioadă care va dura pînă în data 
de 15 ianuarie.

De la data de 16 ianuarie a.c. an

trenamentele se vor face zilnic în 
localitate, în sală şi afară.

Alături de antrenorii Iosif Ghilind 
şi Nicolae Popa, la pregătirea echi
pei participă şi profesorul de educa
ţie fizică cu specialitatea fotbal, 
Mircea Negru.

Pînă la această dată, lotul a fost 
completat cu două elemente tinere. 
Este vorba de loan Creţu — atacant 
•— care a activat la echipa de di
vizia C „Şoimii" — Buzău şi de Ni
colae Dinu — atacant — fost la 
echipa „Elastic" Sibiu, participantă 
în campionatul judeţean. Se preconi
zează ca lotul să mai fie completat

şi cu alte elemente tinere, talentate, 
de pe plan judeţean.

Primul concurs al anului
Consiliul judeţean de educaţie fi

zică şi sport, prin comisia judeţeană, 
organizează la Păltiniş primul con
curs al anului la schi. Concursul 
constă din probe alpine şi de fond 
pe categorii de vîrstă şi sex.

Intr ecerile vor avea loc pe pîrtia 
reamenajată de la Onceşti, duminică, 
12 ianuarie şi sínt invitaţi să parti
cipe schiori şi schioare din Sibiu şi 
împrejurimile lui (Mîrşa, Avrig, Cis
nădie, Tălmaciu, Cristian, Orlat etc.).

Semnificaţia unei mărturii neobişnuite
In urmă cu cîteva zile, la redacţie 

s-a prezentat un cetăţean a cărui 
înfăţişare evidenţia, neîndoielnic, o 
stare de deprimare sufletească. Su
mar îmbrăcat, cu un bandaj la un 
ochi, trăda o grabă neînţeleasă. Do
rea „să vorbească cu un redactor, 
oricare, pentru a face cunoscută o 
importantă problema de familie". Am 
intrat cu el în vorbă, cerîndu-i amă
nunte. A răspuns că nu poate sta 
mult, fiind plecat fără învoire de la 
Spitalul de adulţi Sibiu, unde era 
internat în urma unui accident de 
muncă. Trebuia să se întoarcă fără 
înlirziere. Dar, putea fi căutat la 
spital, unde avea să destăinuia „ma
rile necazuri din familia sa". I-am 
satisfăcut dorinţa.

„în căsnicia mea dăinuie încă de 
Ia începutul ei o situaţie dintre cele 
mai triste, şi-a început confesiunea 
Ştefan Fie din Tălmaciu. Soţia mea, 
cu care am şase copii, nu-şi îndepli
neşte îndatoririle de mamă. Casa 
noastră nu e casă. Deşi este vorba 
de propria mea soţie, aş vrea să 
afle toată lumea cum se comportă 
faţă de soţ şi copii. Poate numai 
aşa se va îndrepta". Urmează cîteva 
momente de tăcere apăsătoare, pe
nibilă. Apoi omul continuă: „De pil
dă, în timp ce eu mă aflam în spi
tal, soţia mea a plecat de acasă timp 
de mai multe zile, lăsînd copiii fără 
îngrijire şi supraveghere. Aceasta 
s-a întîmplat între 15—18 decembrie 
1968. Mă întreb, cum poate să fie 
în stare o mamă să facă un aseme
nea lucru. Vă las pe dvs. să trageţi 
concluziile. . ."

Din tonui sufocat de emoţie şi in
dignare a interlocutorului nostru se

întrevede o situaţie dintre cele mai 
dramatice, disperate, creînd chiar 
senzaţia de neverosimil. O asemenea 
anomalie conjugală, vine să umbreas
că firmamentul luminos al miilor de 
familii prospere, sănătoase, pline de 
armonie, pe care le întîlneşti la tot 
pasul în societatea noastră.

Investigaţiile ulterioare ne con
firmă că în casa lui Ştefan Fie, dom
neşte lipsa celei mai elementare 
igiene, subnutriţia celor şase copii 
de vîrstă şcolară şi preşcolară, va
carmul şi dezordinea. Cauza? Nici
decum lipsa resurselor materiale şi 
băneşti. Ambii soţi sínt salariaţi, pri
mind totodată ajutorul de stat pen
tru copii. O dovadă este aceea că 
şi-au putut clădi o casă proprie.

Dar, din nefericire, în noua casă 
nu s-a făcut simţită prezenta unei 
veritabile gospodine, a unei mame 
adevărate, ocrotitoare. Copiii de vrîs- 
tă şcolară ai familiei Fie sínt trimişi 
la şcoală într-o ţinută total necores
punzătoare. Grăitoare în acest sens 
este o „adeverinţă" a Şcolii gene
rale din Tălmaciu, eliberată la 3 oc
tombrie 1968. Ea dezvăluie cu priso
sinţă starea morală şi fizică lamen
tabilă, actele de indisciplină ale co
piilor, ca o consecinţă a lipsei de 
supraveghere şi educaţie din familie. 
Reţinem din contextul actului mai 
sus amintit: „Menţionăm că copiii au 
o situaţie şcolară slabă, făcînd greu
tăţi şcolii privind disciplina, ţinuta 

• şi respectarea regimului de şcoală". 
Doi dintre aceşti copii, Adriana şi 
Ion Fie au rămas repetenţi, datorită 
aceleaşi stări de lucruri din familie, 
improprie dezvoltării morale, inte
lectuale şi fizice.

Sarcini de mare răspundere în fata sindicatelor
CONSTANTIN BOTA, 

Preşedintele Consiliului judeţean al 
sindicatelor

Cuprinse în contextul general al 
activităţii din tara noastră, sindica
tele din judeţul Sibiu, sub îndru
marea permanentă a Comitetului ju
deţean de partid, au desfăşurat o 
susţinută muncă organizatorică şi 
cultural-educativă, adueîndu-şi con
tribuţia la mobilizarea colectivelor 
de muncitori, ingineri, tehnicieni şi 
funcţionari în organizarea şi condu
cerea producţiei, la creşterea conti
nuă a eficienţei economice, a bu
năstării materiale şi la ridicarea ni
velului conştiinţei socialiste a oa
menilor muncii.

Recenta plenară de constituire a 
Consiliului judeţean al sindicatelor 
Sibiu a fost un bun prilej de tre
cere în revistă a tuturor activităţi
lor sindicale cit şi de stabilire a 
sarcinilor de viitor care stau în fa
ţa sindicatelor. Prilejul a fost în
tregit şi de bilanţul de încheiere a 
anului 1968. Cu această ocazie au 
ieşit în evidentă — atît din darea 
de seamă, cît şi din discuţiile pur
tate — cifre şi fapte demne de re
levat. Pe primele 11 luni din anul 
care a trecut s-a realizat în judeţul 
Sibiu un spor la producţia globală 
de 102 milioane lei. Productivitatea 
muncii a crescut cu 8 la sută faţă 
de aceeaşi perioadă a anului 1967, 
iar planul de export, care repre
zintă 13 la sută din valoarea pro
ducţiei globale, a fost depăşit cu 
2,2 la sută. Au fost obţinute şi alte 
importante succese.

Dar acum, la început de an, mal 
cu seamă despre sarcinile care ne 
stau în faţă se cade să vorbim.

Luînd cunoştinţă şi studiind amă
nunţit documentele Plenarei Comite
tului Central al P.C.R. şi ale Se
siunii Marii Adunări Naţionale, un
de s-a dezbătut şi aprobat planul 
de stat pe 1969, am reţinut ritmul

sporit de creştere a producţiei in
dustriale faţă de rezultatele anului 
1-668. Conferinţa organizaţiei judeţe
ne de partid — din decembrie 1968 
— în numele tuturor oamenilor mun
cii din judeţul nostru, a răspuns 
chemării la întrecere a conferinţei 
organizaţiilor de partid ale munici
piului Bucureşti şi judeţului Timiş. 
Din aceste documente rezultă im
portante sarcini pentru organele şi 
organizaţiile sindicale din judeţul 
Sibiu. întreaga muncă de viitor tre 
buie desfăşurată in direcţia mobili
zării oamenilor muncii pentru reali
zarea sarcinilor sporite şi a anga
jamentelor luate pe 1969.

Venind să întregească această la
tură a muncii sindicale, recenta 
Hotărîre a Comitetului Executiv al 
Consiliului Central al U.G.S.R. cu 
privire la sarcinile sindicatelor in 
desfăşurarea întrecerii socialiste 
pentru îndeplinirea şi depăşirea 
prevederilor planului de stat pe 1969 
precizează sarcinile sindicatelor, pe 
ramuri de producţie. Hotărîrea su
gerează o serie de acţiuni şi obiec
tive ale întrecerii, acestea urmînd să 
fie stabilite la nivelul fiecărei în
treprinderi şi organizaţii economice 
din judeţul nostru astfel îneît să 
asigure depăşirea planului produc
ţiei industriale, spor ce urmează a 
fi realizat pe seama creşterii pro
ductivităţii muncii şi prin reducerea 
consumurilor specifice de materii 
prime şi materiale, economii de me
tal etc.

Insistînd asupra acestei pîrghii 
principale prin care sindicatele ac
ţionează în direcţia mobilizării oa
menilor muncii la realizarea sarci
nilor economice — întrecerea socia
listă — a reieşit în plenară că, în 
unele întreprinderi se mai manifestă 
formalism în stabilirea obiectivelor 
şi urmărirea rezultatelor. Asemenea 
exemple ne oferă întreprinderile de 
industrie locală şi cele din agricul
tură, întreprinderea forestieră, Uzi
na mecanică Mîrşa, secţiile de mon

taj de la uzina „Independenţa" Si
biu, şantierele de construcţii. Co
mitetele sindicatelor din aceste uni
tăţi trebuie să treacă cu hotărîre 
la eliminarea neajunsurilor de acest 
fol.

A fost amintită de mai multe ori 
cu prilejul plenarei, problema utila
jelor nefolosite. Valoarea acestor u- 
tilaje se ridică în judeţul Sibiu la 
111 milioane lei. în ramura construc
ţiilor de maşini, indicele de folosire a

sut ă. Aceasta ca rezultat al unor 
absenţe nemotivate, învoiri exagera
te, dar şi ca urmare a unui mare 
număr de zile incapacitate de mun
că.

Aceleaşi probleme au fost abor
date şi de către tovarăşii Ştefania 
Vinersar — preşedinta comitetului 
sindicatului de la „Firul roşu" Tăl
maciu, Vasile Bacea — preşedintele 
comitetului sindicatului de la U.C.M. 
Copşa Mică şi alţii. Fapt este că

Pe marginea plenarei de constituire 
a Consiliului judeţean al sindicafelor

maşinilor şi utilajelor este de nu
mai 60,6 la sută. Iată, aşadar, o re
zervă care se impune să fie folosită 
pentru a concura la un substanţial 
salt valorio al producţiei. Poate fi 
un obiectiv, o condiţie a întrecerii 
socialiste între întreprinderi — uti
lizarea deplină a maşinilor şi utila
jelor.

în aceeaşi măsură se poate vorbi 
şi despre folosirea fondului de timp. 
Cu toate măsurile luate de sindicate 
după plenara Consiliului judeţean 
al sindicatelor care a analizat a- 
ceastă problemă, rezultatele obţinute 
nu sínt încă pe măsura posibilită
ţilor. După o revenire obţinută în 
trimestrul III, în ultima parte a anu
lui 1968 indicele de folosire a fon
dului de timp a scăzut la 93,2 la 
sută.

In cuvîntul său tovarăşa Maria 
Bufa — preşedinta comitetului sin
dicatului de la Uzinele textile Cis
nădie, referindu-se la folosirea fon
dului de timp, a scos în evidenţă 
unele deficienţe de-a dreptul îngri
jorătoare: timpul de lucru s-a folo
sit în proporţie mai mică de 90 la

în această direcţie comitetele sindi
catelor trebuie să acorde mai multă 
atenţie, să acţioneze în mod perma
nent şi sistematic.

A ocupat un loc binemeritat, atît 
în discuţii cît şi în darea de seamă, 
propaganda tehnică. La uzina „Ba
lanţa" de pildă, arăta tovarăşul in
giner Friedrich Teutsch, a fost uti
lizată cu succes ancheta tehnică cu 
scopul consultării unui număr cit 
mai mare de muncitori, ingineri, teh
nicieni, specialişti în construcţia a- 
paratelor de măsură şi control asu
pra aspectului şi soluţiilor construc
tive şi tehnologice alese, la asimi
larea noilor produse.

Multe (aite acţiuni, în domeniul 
propagandei tehnice, care s-au or
ganizat stau drept exemplu de ur
mat. Cu toate acestea ele nu răs
pund cerinţelor complexe ale acti
vităţii de introducere a noului în 
procesul de producţie, asimilării de 
noi produse, organizării ştiinţifice a 
producţiei şi a muncii. A fost o la
tură care în viitor trebuie să fie mai 
mult aprofundată, lucru sesizat şi 
în conferinţa judeţeană de partid. 
Să continue consultarea ingineriloi,

tehnicienilor şi a altor cadre de 
specialitate din industrie, agricultu
ră şi din alte domenii de activitate, 
în vederea cunoaşterii fiecărei ve
rigi a procesului muncii, pentru or
ganizarea în mod permanent a unor 
acţiuni de propagandă tehnica, care 
să contribuie cu eficacitate la reali
zarea sarcinilor economice.

Luînd cuvîntul la plenară tovară
şul Augustin Zăpîrţan — secretar al 
Comitetului judeţean Sibiu al P.C.R., 
a subliniat importanţa pe care o are 
îndeplinirea sarcinilor de plan şi ro 
lul sindicatelor în această direcţie. 
Referindu-se la unele acţiuni organi
zate, arăta că „acestea sínt utile, 
dar nu vor avea valoare dacă nu 
vor fi materializate, dacă concluziile 
ce se desprind nu sínt aplicate în 
viaţă. De aceea sindicatele sínt che
mate să acţioneze mai hotărît, cii 
mai multă pasiune în munca de or
ganizare ştiinţifică a producţiei şi 
a muncii.

Dezvoltarea ştiinţei şi tehnicii im
pune un grad mai înalt de cunoştin
ţe tehnico-profesionale din partea 
muncitorilor. Trebuie spus, însă, că, 
nici în această privinţă, organiza
ţiile de sindicat din judeţ nu au 
făcut totul, fapt ce se răsfrînge încă 
negativ în activitatea unor munci
tori, în randamentul redus pe care 
aceştia îl dau din cauza nivelului 
profesional scăzut. Iată de ce este 
o sarcină a noastră, deosebit de im
portantă, aceea de a ne ocupa cu 
mai multă răspundere de folosirea 
tuturor formelor şi mijloacelor de 
care dispunem pentru ridicarea ni
velului de cunoştinţe tehnice şi pro
fesionale.

In atenţia organizaţiilor de sindi
cat va trebui să stea în mai mare 
măsură preocuparea pentru îmbună
tăţirea condiţiilor de muncă şi de 
viaţă a salariaţilor. Sindicatele, Di
recţia judeţeană pentru probleme de 
muncă şi ocrotire socială, trebuie să 
persevereze şi să folosească legea 
pentru a determina pe toţi tovarăşii 
din conducerile întreprinderilor să 
ia măsurile care se impun. Dacă nu
mărul de accidente este încă mare,

aceasta se datoreşte şi slabei preo
cupări a unor organizaţii sindicale 
pentru educarea salariaţilor pe linia 
respectării normelor de tehnica secu
rităţii şi protecţiei muncii. Sindica
telor le revin sarcini importante şi 
în alte domenii cum ar fi controlul 
obştesc în sectoarele de deservirea 
populaţiei, in domeniul comercial si 
sanitar, pe linia activităţii sporite de 
masă, în domeniul asigurărilor so
ciale".

Amintind toate sarcinile principale 
care stau în faţa organizaţiei jude
ţene a sindicatelor, tovarăşa Larisa 
Munteanu, secretară a Consiliului 
Central al U.G.S.R., a trecut în re
vistă unele probleme asupra cărora 
s-a insistat mai mult, s-a oprit asu
pra necesităţii întăririi disciplinei în 
muncă. „Faptul că există preocupa
re în această direcţie este foarte bi
ne, dar ar fi şi mai bine dacă s-ar 
vedea mai mult şi rezultatele aces
tor preocupări" — a spus vorbitoa
rea.

Deşi succesele au fost numeroase 
şi importante, unele neajunsuri care 
mai persistă; ele trebuie înlăturate, 
trebuie stabilite măsurile şi acţiunile 
care urmează să fie întreprinse. Con
siliile municipale şi orăşeneşti, co
mitetele sindicatelor dispun de un 
cadru organizatoric corespunzător 
înfăptuirii acestor măsuri. Adunările 
generale ale salariaţilor şi cele ale 
grupelor sindicale, ce vor avea loc 
în luna ianuarie, vor trebui să con
stituie principalul mijloc care să 
contribuie la dezbaterea temeinică şi 
în spirit critic, cu toţi salariaţii, a 
problemelor ce le ridică procesul de 
producţie, pentru mobilizarea oame
nilor muncii în vederea îndeplinirii 
şi depăşirii sarcinilor de plan, să 
ducă la perfecţionarea muncii, la sta. 
bilirea măsurilor şl acţiunilor ce ur
mează să fie luate pentru întărirea 
disciplinei.

împreună cu comitetele de direc
ţie, comitetele sindicatelor vor tre
bui să ia din timp toate măsurile 
pentru buna pregătire a acestor a- 
dunări, eliminînd orice tendinţă de 
formalism în desfăşurarea lor.

Zilnic copiii primesc drept „hrană" 
spirituală certuri violente între pă
rinţi, care sfîrşesc adesea cu bătăi, 
expresii obscene, injurii.

Oricine ar fi
vinovatul. . .

Cititorii ar dori poate să arătăm 
cine se face responsabil de starea 
condamnabilă în care se zbate a- 
ceastă familie, pe cale de a se des
trăma, cine poartă partea principală 
de vină, pentru tot ce se întîmplă 
in  „cazul" Fie.

Din relatările soţului, am fi încli
naţi să credem că mama copiilor este 
acea care constituie, prin compor
tarea ei, sursa tuturor „necazurilor" 
pe care le îndură familia. Multe fap
te de incontestabilă realitate vin să-i 
confirme spusele. Mai puţin situa
ţiile în care el, soţul, recunoaşte cu 
sinceritate că îşi bate adesea con
soarta, că uneori îşi îneacă neca
zurile „într-un pahar" cu alcool. E 
posibil ca punînd in balanţă atitudi
nea fiecăruia, să nu obţinem un 
echilibru, gravitatea faptelor să al
terneze cînd într-o parte, cînd în 
alta. Analiza întregului ansamblu de 
situaţii din familia Fie demonstrează 
că aceasta se află de mult timp în- 
tr-un cerc vicios. Indolenţa soţiei 
faţă de necesităţile vitale ale copii
lor, cheltuirea iresponsabilă a bani
lor pe care îi aduce soţul în casă, 
neglijarea treburilor gospodăreşti 
elementare, „pasiunea" excesivă spre 
poveşti şi bîrfe cu vecinele, au exas
perat desigur pe Ştefan Fie, care 
caută mereu să remedieze atmosfera 
prin „soluţii" care nu pot decit s-o 
încordeze şi mai mult. Practic s-a 
dovedit că argumentul pumnului, nu 
a dat, după cum era de aşteptat, nici 
un rezultat.

Se ştie, că în fiecare familie, răs
punderea morală pentru bunul mers, 
pentru creşterea echilibrată, armo
nioasă a copiilor, revine în egală 
măsură ambelor părţi. De aici, con
chidem că şi în cazul familiei Fie, 
această raţiune trebuia să constituie 
suportul moral. Dar sîntem datori să 
subliniem că oricare ar fi vinovatul...

...Copiii nu trebuie 
să sufere

Da, este firesc să ne întrebăm de 
ce trebuie ca victimele acestui cu
plu conjugal să fie fragedele ei vlăs
tare, la vîrstă cînd toţi copiii au 
dreptul să se bucure de o viăţă îm
belşugată, de căldura părintească 
atît de necesară pentru a intra în 
ambianta socială cu seninătate, cu 
sufletul robust şi echilibrat?

Condiţiile lor de trai în familie, 
fac necesară intervenţia opiniei pu
blice printr-un ajutor moral şi cetă
ţenesc care poate fi dat soţilor Fie. 
Conducerile instituţiilor unde lucrea
ză cei doi, conducerea şcolii unde 
învaţă copiii lor, organizaţia de partid 
din Tălmaciu şi chiar vecinii, vor pu
tea, cu mult tact şi pricepere, să 
stea de vorbă cu ambii soţi, arătîn- 
du-le prin exemplele pozitive ale 
unor familii sănătoase, prin discuţii 
principiale, dar energice, că au ma
rea datorie să se gîndească la soarta 
copiilor lor, ei ca părinţi fiind răs
punzători de viitorul acestora, nu 
numai în virtutea Codului familiei, 
dar şi în virtutea unor majore co
mandamente morale, a eticii noastre.

Ne gîndim în primul rînd la mama 
acestor copii. Este obligată să-şi a- 
nalizeze sentimentele, să-şi „trateze" 
hipertrofia instinctului matern, să 
devină o adevărată mamă.

L. GHEORGHE
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Deschiderea conferinţei 
este blocată de un impas 

procedural
Paris 6 — Corespondentul Ager

pres, AL Gheorghiu, transmite: Luni, 
6 ianuarie, a avut loo o conferinţă 
de presă, tinută de purtătorul do 
cuvînt al delegaţiei . R.D. Vietnam 
la conferinţa de la Paris pentru 
Vietnam, Nguen Tanh Le.

Ei a amintit cu acest prilej că 
s-au scurs două luni de la data de 
6 noiembrie 1968, prevăzută initial 
pentru deschiderea conferinţei în 
patru, ca urmare a încetării necon
diţionate a bombardamentelor aerie
ne americane asupra R. D. Vietnam. 
Cu toate că au trecut două luni de 
atunci, deschiderea conferinţei este 
blocată de un impas procedural. De
legaţia R. D. Vietnam, cu asentimen
tul delegaţiei Frontului Naţional de 
Eliberare din Vietnamul de Sud, a 
făcut, după cum se ştie, la sfîrşitul 
săptămînii trecute, noi propuneri 
spre a se ieşi din acest impas pro
cedural, datorat poziţiei delegaţiilor 
americane şi sud-vietnameză, care 
se cramponează în continuare de 
ideea unei conferinţe bipartite şi nu 
cvadripartite, aşa cum s-a convenit.

Nguen Tanh Le a adăugat că şe
ful adjunct al delegaţiei R. D. Viet
nam, ambasadorul Ha Van Lau, con
tinuă să aştepte răspunsul american 
la numeroasele propuneri formulate 
în cursul întîlnirii sale din 2 ianua
rie a.c. cu Cyrus Vance, adjunctul 
delegaţiei S.U.A.

Întrebat ce părere are despre in
tenţiile delegaţiei administraţiei de 
la Saigon asupra unui plan privind 
fărâmiţarea conferinţei de la Paris 
în negocieri separate pe trei grupe 
de probleme şi în locuri diferite, 
Nguen Tanh Le a răspuns că este 
vorba de subterfugii ale administra
ţiei de la Saigon, care caută să sa
boteze şi să împiedice tinerea con
ferinţei în patru.

D u pă re b e liu n e a  
d in  G uyana

Georgetown 6 (Agerpres). — Re
beliunea armată din Guyana, care a 
izbscnit săptămîna trecută, a fost 
lichidată, anunţă un comunicat al 
forţelor armate gu vâneze. Trupele 
guvernamentale au preüuat controlul 
asup.ta oraşului Annái şi îm prejuri
milor acestuia uncie acţionau rebelii 
şi au. eliberat pe poliţiştii deţinuţi 
ca ostateci. In cussul schimbului de 
focuri au fost ucişi cinci rebeli şi au 
fost xâniţi alţi doi. Potrivit unor ştiri 
din Rio de Janeiro, numeroşi cetă
ţeni brazilieni care locuiau în regiu
nea RUţpunini s-au refugiat în  loca
litatea braziliană de frontieră, Bon- 
fim.

Pe de altă parte, primul ministru 
al Guyartei, Fiorbes Burnham, a acu
zat duminică autorităţile venezuelie- 
ne de a fi sprijinit cele cîteva fa
milii de niari latifundiari din această 
regiune care urmăreau să separe re
giunea d e  restul ţării. Regiunea Ru- 
punini, a declarat Burnham, face 
obiectul usnor pretenţii formulate de 
mai m ultă vrem e de Venezuela. La 
rîndul lor, autorităţile venezueliene

Atentat 
la Saigon

Saigon 6 (Agerpres). — Ministrul 
sud-vietnamez al educaţiei naţionale, 
Le Minh Tri, a fost victima unui 
atentat, în urma căruia a fost inter
nat la spital într-o stare gravă. Aten
tatorii, doi motociclişti care au arun
cat o grenadă prin fereastra auto- 
mobiliului său, n-au fost descoperiţi.

Ziarul „Nhan Dan“ despre 
tratativele de pace de la Paris

Hanoi 6 (Agerpres). — Intr-un co
mentariu consacrat perspectivelor 
Conferinţei de la Paris în  problema 
vietnameză, ziarul „Nhan Dan" scrie 
că „reprezentanţii S.U.A. au propus 
şase tipuri de masă pentru tratative 
în problema vietnameză. Mesele pro
puse sínt într-adevăr de forme di
ferite, dar nu a fost înlăturată con
cepţia că la ele trebuie să participe 
„două părţi". în cursul discutării pro
blemelor procedurale, reprezentanţii 
americani de la conferinţa de la Pa
ris au încercat în permanenţă să 
dea o imagine cît mai strălucitoare 
marionetelor de la Saigon şi au în

cercat pe de altă parte să diminueze 
rolul Frontului Naţional de Eliberare 
din Vietnamul de Sud.

Ziarul subliniază că fără sprijinul 
american, reprezentanţii administra
ţiei saigoneze nu şi-ar permite să 
acţioneze atît de arogant. „Fără pre
zenţa trupelor americane şi a arma
mentului american, această adminis
traţie nu ar fi putut exista nici mă
car o singură zi", scrie „Nhan Dan".

Declaraţia lui 
Richard Nixon 
în problema 
vietnameză

New York 6 (Agerpres). — Ataşa
tul de presă al preşedintelui ales al 
S.U.A., Richard Nixon a anunţat că 
Henry Cabot Lodge a fost numit în 
funcţia de şef al delegaţiei Statelor 
Unite la convorbirile asupra Vietna
mului de la Paris. în prezent, Cabot 
Lodge este ambasador al S.U.A. în 
Republica Federală a Germaniei. Ad
junct al lui Lodge a- fost numit La
wrence E. Walsh, de profesie avo
cat, fost adjunct al procurorului ge
neral al S.U.A. Cei doi îi vor în
locui începind de la 20 ianuarie pe 
Averell Harriman şi pe Cyrus Vance, 
care conduc în prezent delegaţia 
americană la conferinţa de la Paris.

într-o declaraţie referitoare la a- 
ceste numiri, preşedintele ales al 
S.U.A., Richard Nixon, a arătat că 
„nici o problemă de politică externă 
nu are o semnificaţie atît de directă 
şi de vitală pentru poporul ameri
can ca situaţia din Vietnam şi nego
cierile de la Paris".

La rîndul său, Cabot Lodge a de
clarat duminică la Bonn că, după 
părerea sa, reglementarea conflictu
lui din Vietnam are o importanţă 
supremă.

VIETNAMUL DE SUD. Membrii ai F.N.E. plinind capcane în regiunea Vinh
Hinh

Val de tulburări 
în Pakistan

Rawalpindi 6 (Agerpres). — Agen
ţiile de presă semnalează un nou 
val de tulburări în Pakistanul de 
Vest. La sfîrşitul săptămînii trecute 
au avut loc demonstraţii în oraşele 
Hyderabad, Peshawar, Multan şi Ta- 
lagang. Potrivit agenţiei Associated 
Press, 11 persoane au fost arestate 
în cursul incidentelor.

Conferinţa Commonwealthului
Cea de-a 17-a conferinţă a primi

lor miniştri ai celor 28 de ţări mem
bre ale Commonwealthului se des
chide astăzi la Londra într-o atmos
feră de tensiune, avînd în vedere 
problemele delicate pentru unii mem
bri ai acestei organizaţii care ur
mează să fie discutate cu prilejul 
acestei reuniuni. Printre aceste pro
bleme se numără conflictul anglo- 
spaniol în jurul Gibraltarului, con
flictul nigeriano-biafrez, conflictul 
anglo-rhodesian, situaţia precară a 
lirei sterline şi altele, care, deşi da
tează de timp îndelungat, nu oferă 
vreo perspectivă concretă de rezol
vare. Convocarea acestei conferinţe 
a determinat ţările participante să 
facă cunoscute poziţiile faţă de pro
blemele puse în discuţie şi faţă de 
ansamblu] Commonwealthului. Unele 
ţări subliniază necesitatea unei re
organizări fundamentale pentru a im
prima . o „viată nouă" comunităţii. 
Săptămîna trecută, premierul Cana

dei, Pierre Elliott Trudeau, a arătat 
că ţara sa nu intenţionează să pără
sească Commonwealthul, pentru mo
tivul că „înainte de a suprima o or
ganizaţie existentă trebuie să ştii 
dacă ea ar putea fi înlocuită cu una

Q lő ta  e x t e r n ă

mai bună". „Fără a dori să par ex
cesiv de pesimist, a subliniat pre
mierul Maltei, Borg Olivier, în aju
nul conferinţei, nu sínt satisfăcut de 
Commonwealth, aşa cum se prezintă 
el astăzi". El a evocat dezbinarea 
dintre diferitele ţări membre, care 
au subminat atît relaţiile reciproce, 
cît şi cele cu Marea Britanie. „Este 
dureros, a declarat el, că multe din
tre aceste ţări se războiesc între

ele", referindu-se la războiul din Ni
geria, la conflictul dintre India şi 
Pakistan.

Din declaraţiile făcute de premierii 
sosiţi la Londra reiese că nici una 
din problemele care vor fi abordate 
în cele zece zile de dezbateri nu 
vor putea fi rezolvate. Ţinînd seama 
de această stare da fapt, premierul 
Harold Wilson a şi amînat de altfel 
în cîteva rînduri reuniunea, în spe
ranţa că, între timp, unele din pro
blemele nevralgice vor putea fi a- 
duse pe făgaşul rezolvării.

Se aşteaptă unele iniţiative ale 
premierului Wilson, în direcţia unei 
îmbunătăţiri a relaţiilor din sinul 
Commonwealthului, pe planul coo
perării în domeniile tehnic, al sănă
tăţii şi educaţiei publice — dar a- 
ceasta nu reprezintă mult pentru cei 
care cred că, pentru a supravieţui, 
Commonwealthul are nevoie de ó 
„nouă viaţă".

ALEX. ALCALAY

au respins acuzaţiile aduse de pri
mul ministru guyanez.

Potrivit observatorilor politici, si
tuaţia creată în urma rebeliunii mi
litare din regiunea Rupunini a pro
vocat o stare de încordare între Gu
yana şi Venezuela care ameninţă să 
se soldeze cu ruperea relaţiilor di
plomatice dintre cele două ţări.

Şedinţa Biroului 
0.0. al P.C. din 
Cehoslovacia

Praga 6 (Agerpres). — Biroul C.C. 
al P.C. din Cehoslovacia pentru con
ducerea afctivităţii de partid în re 
giunile cehe a discutat la şedinţa 
sa de luni probleme legate de con
stituirea Adunării Federale a R. S. 
Cehoslovace. Biroul consideră just 
să se respecte dreptul de partici
pare a unui reprezentant al poporu
lui slovac în fruntea Adunării Fe
derale încă de la constituirea siste
mului federal.

Conform declaraţiei Prezidiului 
C.C. al P.C. din Cehoslovacia, în care 
se spune că Jozef Smrkovsky va în
deplini şi pe viitor funcţii în orga
nele superioare de partid şi de stat, 
Biroul recomandă candidatura lui 
Smrkovsky pentru funcţia de preşe
dinte al Camerei Popoarelor şi tot
odată, pentru cea de vicepreşedinte 
al Adunării Federale.

R.S.F. IUGOSLAVIA. In urma operaţiilor de reconstrucţie şi moder
nizare, rafinăria de petrol de la Brod, a devenit cea mai mare şi mai 
modernă uzină de acest fel din ţară. Vedere parţială a rafinăriei de 

petrol de la Brod

Aniversarea formării 
Frontului Patriotic laoţian

Xieng Quang 6 (Agerpres). — în 
regiunile eliberate din Laos s-a săr
bătorit la 6 ianuarie cea de-a 13-a 
aniversare a formării Frontului Pa
triotic.

Frontul Patriotic este în prezent 
organizatorul şi conducătorul luptei 
poporului laoţian pentru libertate 
şi independentă. Această luptă a că
pătat un caracter acut după ce Sta
tele Unite au încălcat acordurile de

D in  p r e s a  s t r ă in ă
Tokio 6 (Agerpres). — „în timp 

ce în cursul anului trecut economia 
mondială a fost zguduită de crize, 
Japonia a cunoscut un avînt fără 
precedent", scrie cotidianul austriac 
„Die Presse“.

Publicaţia citează o declaraţie a 
Iui Osamu Shimomura, director al 
Institutului de cercetări economice 
al băncii „Japan Developement 
Bank", potrivit căruia, „un deficit 
al balanţei de plăţi pe anul viitor 
este imposibil". Rezerva japoneză de 
devize, a precizat Osamu Shimoiriura, 
va creşte. Se apreciază că economia 
japoneză trebuie să depăşească' ve
chiul stadiu care preconizează ţ sti
mularea cu orice preţ a exporturi
lor, în momentul de faţă fiind opor
tună încurajarea importurilor.

In ceea ce priveşte dezvoltarea 
viitoarei a economiei japoneze, zia
rul citează datele furnizate de Ofi-

Lansarea stafiei 
automate inter

planetare
„Venus-5;/

Moscova 5 (Agerpres). — Agen
ţia TASS anunţă că la 5 ianuarie, 
ora 9 şi 28 de minute, ora Mos
covei, a fost lansată spre Venus 
din Uniunea Sovietică staţia au
tomată interplanetară „Venus-5".

La mijlocul lunii mai, staţia va 
efectua p coborîre lină pentru 
cercetarea atmosferei planetei.

Greutatea staţiei, fără ultima 
treaptă a rachetei purtătoare, este 
de 1 130 kilograme.

La ora 13, staţia se afla la 25 000 
kilometri de Pămînt. Aparatele 
funcţionează normal, legătura cu 
staţia este constantă.

La bordul staţiei se află un 
fanion cu chipul lui Lenin şi cu 
stema Uniunii Sovietice.

Lansînd staţia automată „Ve
nus-5", scrie corespondentul ştiin
ţific al agenţiei TASS, Uniunea 
Sovietică continuă cercetarea a- 
cestei planete. Cea mai importan
tă etapă de pînă acum în cerce
tarea planetelor sistemului solar 
a fost efectuată de staţia sovietică 
„Venus-4" (în greutate de 1 106 
kg), care a efectuat prima cobo
rîre  lentă pe Venus la 18 octom
brie 1967. Principala sarcină ştiin
ţifică a staţiei a fost determina
rea caracteristicilor fizico-chimice 
fundamentale ale atmosferei pla
netei Venus. Pe lîngă aceasta au 
fost desfăşurate cercetări pe tra
seu] de zbor. Dacă se face o com
paraţie cu precedenta staţie, pe 
„Venus-5" se află o gamă mai 
largă de aparataj ştiinţific şi de 
măsurată

Asaltul planetei Venus de că
tre aparatele cosmice sovietice a 
început la 12 februarie 1961 cînd 
a fost lansată „Venus-1" (în greu
tate de 643,5 kg). Potrivit datelor 
obţinute, ea a trecut la 100 000 
km distantă de planetă. La 27 fe
bruarie 1966 staţia „Venus-2" 
(963 kg) a trecut la 24 000 km de 
Venus, iar staţia „Venus-3" (960 
kg) a atins la 1 martie 1966 pla
neta, lansînd pentru prima dată 
pe suprafaţa acesteia un fanion 
cu stema U.R.S.S.

ciul de planificare economică, potri
vit cărora, pînă în martie 1969 (cînd 
se încheie anul bugetar — n. r.) rit
mul de creştere va fi de aproxima
tiv 10 la sută (faţă de aprecierile 
trecute care indicau 7,6 la sută). 
Producţia industrială ar urma să 
crească cu 16 la sută, iar pentru 
balanţa de plăţi se prevede un ex
cedent de 1 000 000 000 de dolari.

Buenos Aires 6 (Agerpres). — Zia
rul „C.G.M.", organul Confederaţiei 
Generale a Muncii din Argentina, se 
pronunţă pentru extinderea relaţii
lor comerciale cu ţările socialiste. 
„Devine tot mai evident, scrie zia
rul, ca stabilirea unor relaţii comer
ciale largi şi pe baze egale cu toate 
pieţele lumii, ar constitui un ajutor 
substanţial pentru ţara noastră. Noi 
avem în vedere în primul rînd ma
rea piaţă pe care o prezintă ţările 
socialiste, care sínt gata să dezvolte 
comerţul cu ţara noastră pe baze 
egale".

Cairo 6 (Agerpres). — Subsecreta
rul de stat la Ministerul Afacerilor 
Externe al R.A.U. a convocat dumi
nică pe toţi ambasadorii arabi la 
Cairo pentru a-i informa în legătură 
cu contactele care au loc în întreaga 
lume cu privire la criza din Orien
tul Mijlociu, anunţă luni ziarul „AI 
Ahram".

Cu acest prilej s-a anunţat că am
basadorul egiptean la Moscova a 
avut o întrevedere cu Gunnar Ja r
ring, care se află în prezent în ca
pitala U.R.S.S. în calitate de amba
sador al Suediei în Uniunea Sovie
tică.

Cairo 6 (Agerpres). — Ziarul egip
tean „Al Ahram" anunţă că trimisul 
special al secretarului general al 
O.N.U. în Orientul Apropiat, Gunnar 
Jarring, urmează să-şi reia la jumă
tatea lunii ianuarie contactele cu ofi
cialităţile arabe şi israeliene. Diplo
matul suedez va sosi iniţial la Cairo, 
urmînd ca în continuare să viziteze 
Ammanul şi Tel Avivul. Oficiosul 
egiptean reafirmă sprijinul deplin 
pe care guvernul R.A.U. îl acordă 
misiunii lui Gunnar Jarring.

Manevrele NATO
Washington 6 (Agerpres). — Un 

purtător de cuvînt al Ministerului 
Apărării al S.U.A. a anunţat că pri
mele unităţi americane care urmează 
să ia parte la manevrele N.A.T.O. 
programate pentru sfîrşitul lunii ia
nuarie în Bavaria au plecat spre 
Europa.

La manevrele codificate sub indi
cativul „Reforger one" vor participa, 
potrivit declaraţiei purtătorului de 
cuvînt, două brigăzi de trupe teres
tre, cu un efectiv de 12 000 de mi
litari şi unităţi de aviaţie cu un efec
tiv de 3 500 militari. 94 de bombar
diere „Phantom-F-4" vor lua parte, 
de asemenea, la aplicaţiile aeriene 
incluse în programul manevrelor.

Agenţia United Press International 
arată la rîndul său că cheltuielile 
totale făcute pentru realizarea ma
nevrelor se vor ridica la suma de 20 
milioane dolari.

După executarea manevrelor, tru
pele americane vor fi readuse la ba
zele lor din S.U.A., cu excepţia bom
bardierelor „Phantom" care vor ră- 
mîne mai mult timp în cadrul unui 
program suplimentar.

la Geneva cu privire la Laos, de- 
clanşînd o ofensivă în această ţară 
în vederea înăbuşirii forţelor patrio
tice. Acţiunile militare americane au 
întîmpinat o ripostă hotărîtă din 
partea poporului laoţian şi a forţe
lor sale armate, conduse de Frontul 
Patriotic.

Principala atenţie a frontului este 
concentrată asupra dezvoltării regiu
nilor eliberate din ţară. Anul 1968 a 
constituit prima etapă a planului de 
trei ani de dezvoltare economică şi 
culturală, an în care s-au obţinut 
succese în dezvoltarea industrială şi 
agricolă. în  regiunile eliberate şco
lile sínt frecventate de 40 000 de 
elevi, număr ce depăşeşte cu 30 la 
sută cifra din 1967.

Reuniunea 
comisiei mixte 
de armistiţiu 
libano- 
israeiiană

Beirut 6 (Agerpres). — Surse ofi
ciale libaneze citate de agenţia Reu
ter au anunţat că la frontiera dintre 
Liban şi Israel s-a reunit comisia 
mixtă de armistiţiu libano-israeliană. 
Lucrările comisiei s-au desfăşurat 
sub auspiciile observatorilor Naţiu
nilor Unite. După cum menţionează 
agenţia France Presse, această comi
sie a fost creată sub egida O.N.U. în 
1948 pentru a supraveghea îndepli
nirea clauzelor armistiţiului încheiat 
în acel an între Israel şi ţările arabe 
vecine. Agenţia citată arată, citind 
surse oficiale libaneze, că reuniunea 
actuală a avut numai un obiectiv li
mitat şi pur tehnic* şi nu poate fi 
considerată ca o formă de negocieri 
privind tensiunea care există între 
Israel şi Liban. Un purtător de cu
vînt al Ministerului de Externe israe- 
lian a confirmat, după cum relatează 
agenţia A.P., că reuniunea a avut 
loc „pentru discutarea problemelor 
referitoare la respectarea măsurilor 
de încetare a focului".

®  Corespondentul Agerpres, 
Alexandru Cîmpeanu, Iransmite:
La o înlîlnire cu comentatorii po
liticii ai presei ateniene, primul 
ministru al Greciei, G. Papadopou- 
los, a declarat, referindu-se la si
tuaţia din Orientul Apropiat, că 
evoluţia evenimentelor din aceas
tă zonă are o influenţă nefavora
bilă asupra relaţiilor dintre state 
şi poate avea repercusiuni grave 
asupra păcii mondiale.

Q  La Teatrul de Stat de Operă 
din Wroclaw a început Festivalul 
de operă italiană, care va dura
pină la 12 ianuarie. Printre so
liştii de frunte ai teatrelor de 
operă din diferite ţări, la festi
val participă şi baritonul român 
Nicolae Herlea, artist al poporu
lui, care va interpreta rolul prin
cipal din opera „Rigoleto" de 
Verdi.

#  In cursul celor 23 de ani 
de existenţă. Organizaţia Naţiuni
lor Unite a realizat o colecţie de
lucrări de artă plastică care este 
pe cale de a rivaliza cu cele mai 
mari de acest gen. Sute de mii 
de vizitatori ai sediului Naţiunilor 
Unite din New York pot contem
pla lucrări de pictură, sculptură 
şi tapiţerie executate de artişti 
renumiţi ca Pablo Picasso, Cha
gall, Barbara Hepworth şi Salva
dor Dali.

#  Opt partide de opoziţie pa
kistaneze, reunite Ia Dacca, şi-au 
făcut cunoscut punctul lor de ve-

Coordonafe
universale

dere faţă de actualul regim. Ca
racterizată de agenţiile de presă 
drept un veritabil ultimatum, ce
rerea opoziţiei preconizează un 
parlament liber ales, restaurarea 
drepturilor fundamentale, abroga
rea stării de urgenţă, punerea în 
libertate a tuturor prizonierilor 
politici, libertatea presei. Nesa- 
tisfacerea acestor revendicări ar 
duce la o intensă mişcare împo
triva regimului — afirmă agenţia 
France Presse.

O  La sfirşitul anului 1968, nu
mărul locuitorilor Republicii Popu
lare Ungare era de 10 274 000. în 
1968 în Ungaria s-au născut 
150 000 de copii, faţă de 138 493 
în anul 1966.

Q  In cursul unei conferinţe de 
presă, Hussein Oweini, ministrul 
apărării al Libanului, a anunţat 
că guvernul a aprobat în princi
piu propunerea de a se introduce 
serviciul militar obligatoriu.

(81 Iu capitala Italiei s-a anun
ţat duminică reuşita unei dificile 
.operaţii realizate la 16 decembrie 
de către profesorul italian Mazza- 
rella Farao. Este vorba de intro
ducerea în corpul uman a unui 
aparat electronic pentru tratamen
tul anginei pectorale. Aparatul, 
numit „Pacemaker", stimulează 
electric minusculii nervi ai gîtu- 
lui reducînd activitatea inimii şi 
nevoia sa de oxigen. El funcţio
nează prin intermediul impulsu
rilor transmise din exterior pe ca
lea undelor radio.

Azi începe procesul lui Sirhan
LOS ANGELES 6 (Agerpres). — fuzarea oricăror informaţii cu privireLOS ANGELES 6 (Agerpres). 

Astăzi, marţi Începe procesul intentat 
lui Sirhan B. Sirhan, acuzat de asasi
narea senatorului Robert Kennedy la 5 
iunie 1968. Procesul care, după cum 
arată agenţiile de presă, va dura pro
babil pînă în primăvară, va fi unul 
dintre procesele ale căror lucrări nu vor 
putea fi urmărite în direct de opinia 
publică, deoarece în sala de judecată 
nu vor fi admise decit puţine persoa
ne, ţi acestea numai la anumite şedinţe, 
iar dezbaterile nu vor fi televizate.

Principala problemă asupra căreia va 
trebui să hotărască completul de jude
cată este aceea dacă Sirhan va fi sau 
nu va fi  condamnat la moarte. Dezba
terile se anunţă a f i  dificile, iar pro
blemele de procedură vor ocupa mult 
timp in prima parte a lucrărilor. Nu
mai selecţionarea juriului se apreciază 
că va dura cel puţin trei săptămâni, 
deoarece candidaţii trebuie să îndepli
nească o mulţime de condiţii, inclusiv 
aceea de a nu cunoaşte nici un fel de 
date despre modul cum s-a produs in
fracţiunea pentru a nu avea o părere 
premeditată despre acuzat, ceea ce, în 
mod evident, este greu de realizat, dacă 
ţinem seama de publicitatea făcută în 
jurul acestui asasinat.

Niciodată în istoria jurisdicţiei pena
le americane nu au fost luate măsuri de 
asigurare a securităţii acuzatului asemă
nătoare cu cele luate în cazul lui Sir
han. Ziariştii şi puţinele persoane care 
vor fi admise in sala tribunalului vor 
fi supuse de fiecare dată unei amă
nunţite percheziţii. Celor aflaţi în rân
dul asistenţei, precum şi oficialităţilor în 
contact cu evoluţia dezbaterilor, li s-a 
interzis prin hotărîre judecătorească di

fuzarea oricăror informaţii 
la mersul procesului.

Din punct de vedere al jurisdicţiei de 
fond, cazul lui Sirhan nu ridică pro
bleme deosebite. Aproximativ 50 de per- 
soane l-au văzut pe acuzat in momen
tul cînd a tras asupra senatorului Ken
nedy. Karl Uecker, proprietarul hotelu
lui la care s-a petrecut drama, a de
clarat la una din anchetele preliminare 
că îl conducea personal pe senator în 
momentul cînd Sirhan a tras şi că el :-a 
aflat printre cei ce l-au imobilizat pe 
asasin. Campionul olimpic la decatlon, 
Rafer Johnson, a smuls din mina lui 
Sirhan pistolul cu care acesta a cras.

In cursul anchetelor preliminare s-a 
stabilit că asasinarea a fost premeditată. 
Henry Carreon, directorul unei şcoli e- 
lementare din Los Angeles, l-a văzut cu 
o zi înainte de asasinat pe Sirhan fă
când exerciţii de tir cu tragere rapidă, 
folosindu-se de pistolul cu care a comis 
crima. La percheziţia de la locuinţa lui 
Sirhan s-a găsit jurnalul său in care 
scrisese că „Kennedy trebuie să fie asa
sinat înainte de 5 iunie 1968“. Experti
za medico-legistă a stabilit, de asemenea, 
că senatorul a murit în urma unei răni 
provocate de un glonte care a distrus 
principalele ţesuturi ale creierului vic
timei. Glonţul extras a fost supus unei 
expertize balistice, stabilindu-se faptul 
că a fost tras cu pistolul aflat asupra 
lui Sirhan.

Din punct dc vedere al procedurii 
se aşteaptă însă ca apărarea să creeze 
diferite obstacole pentru a împiedica 
pronunţarea unei sentinţe capitale. Prin
tre cele mai cunoscute pretexte figurea
ză acela că acuzatul ar fi  comis în mod 
inconştient crima, fiind victima unei de
reglări de ordin genetic.
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